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BEFORE: The Honourable Mr. Justice DE WET. (Judge President)

In the matter of:

Gar 3
For the State $ OR. YUTAR AND OTHERS.
For the Defence: MR, BERRANGE AND OTHERS.

-EXTRACT OF EVIDENCE-

AQQU3ED MO, 73
RAYMOND MELARO, (8.s.)

BXAMANATION BY MR, BERRANGE: Mr. Mhlabo yow are 44 years of
age? === That 1is correct.

You were when you made the statement, are you still
44 yeara? === Yes.

Prior to October, 1961, what was your ocoupation? -=--
I was & clerk and messenger in the lawyers offices in FPors
Blfzabeth.

Pirm of attorneys offices in Port Elicabeth? ===
That s correot.

And for how long were you working for this fim of
attorneys or had you been working for this firmm of attorneys?
=== For eight years.

And when did you start work with them in Port
Elizabeth? === From June, 1942.

And 414 you become Interested In any workers or
polftical organisations? =-= Yes, I became inberested in the
Trade Unfon movement and I was also interested in the policies
and programmse of the Communist Party.

MHELABO
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RAYMOND MHLABO,

And sinoes 1943 to 1955 did you cooupy yourself
With work 1n the Trade Unfon Movement as well as up to a
certain atage thereof in the Communist Party? =-- That 1s
correct, my Lord.

And I think that you soted in the Laundry Workers
Union? === That is correoct, my Lord.

And what about the African Natioanal Congress? === I
joilned the Afrfcan National Congress in 1844.

And your political amotivity on behalf of the Afrlcan
National Congress and all the cther organisations that you
mentioned was carried on ma'nly where? =--=- In the Cape FProvinet.

I understand that you took part in the Defiance
Campatgn? === That s correot, my Lord.

And after the South Afrfoan Communist party was
banoed 1n 1950 to what organfsation did you devote all your
QoEIVILY? === I devoted my aotivities 1n the Afrfcan National
Congress.

And T think we may as well have this, 1n 1948 you
were arrested for organising a strike of the Dry Cleaning and
Laundry Workers in Port Elfszabeth? ==-- That 1s correct, my Lord.

You received a suspended sentence? =--- That 1s correct.

And 1n 1952 during the Dgfiance Campalgn you were
charged and arrested and you were sentenced to 30 days imprison=-
ment? === That 1s correct, my Lord.

And 1n 19853 rnﬁﬁialrg-d under the suppression of
Communfsm Aot 1n respect of your aotivities 1o the Defilande
Campaign? === That is correct, my Lord.

And you received a sentence of © months {mprisonment
wWhich was suspended for 3 years? --=- That 1s correct, my Lord.

Durfng the state of emergensy in 1960 you were also
detatned? === That 1a unrraut,-nr Lord,

| S0 1t is ultnr.!iq Mhlabo, that you have been a

devoted worker of the Afriocan Natfonal Congress? ==- That 4

correct, my Lord.



Oe

RAYMOND MHLABO.

What was the type of work 1o which you were
partfoularly engaged fn the Aprican National Congresa? uhat
was your spesiality? === Organisation of work.

Organisation of Hﬁfk. By that do you mean organising
the Afrfcan Nattonal Gongresaf =-= That 1s ocorrect, my Lord.

How, you remsmber a zoning system started, I think 1t
was at New Brighton, wasn't 1t7 === Yes, that was at inu
Brighton.

In 19587 === That is correct, my Lord.

What was that as a result of? === It was as a result
of the riots which took place in 1852 'n New Brighton.

Yens? === And the Port Elfzabeth City Council desided
that there were not to be more than ten Afrioans coming together
at a partionlar....

Frohfbfted meetings of more than ten Africans at any
one meeting? -=-= Yes, that 1s correct.

What effect d1d that have upon the African National
Congress? =-= It deprived us of having publie meetings. It
deprived us nr'unming together. For instanoce the general
meeting could not be organised and therefore we decided that
we should have what we called then a roning aystem.

Was that fntroduced by the African Natiocnal Gongress
to overcome this d1ffioultyy -=--~ Yes, that 1s correct.

And this system of zoning, I don't know whetbher 1t 1s
Ragessary for you to explain 1%, becanse we'll get onto the
next pnint fn regard thereto, what did that ultimately develop
foto? =---In its refined form 1%t was called the X Plan.

And that came fnto being 1n 1952/63, d1d 147 ===
Barly o '53.

And what part 414 you play 1o the implementation of
the M. Plan? === I took an active part in the 1mplementation of
the M. Plan as a whole.

Aa part of your organisfonal abilitles? === As part
of my organisional work.
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And shortly would you describe to his Lordship what
s meant by the M Plan and what 1ts Yntention 187 === Well, my
Lord, the M Plan 1s fntended to zone an area iato what is called
zones, and fn a partioular zone you have streets and 1o a
partfoular street you have what we ocall cells...

By the way, may I just break in for a moment. Whilst
you were 1o the Communist Party how were cells referred to? ===
In the Communist Party we never used the term.

wWhat term do you use? === In this country we refer to
groups.

Anyway go on. You say you had cells in the streeta? -
-= Yos, a oell composes of 10 housea, and then of course :fnu
have a cell leadsr put tn charge of those particular houses.

Do you have zone leaders? =-- Then from a cell leader
you have a street leader, a leader who 1s in charge of the whole
street and the highest will be a zone leader in charge of the
whole zone.

And this was a new departure for the African National
Congress when 1t started to fntroduce the M FPlan, was it not? ===
Well, 1t was Tntended to meet the same 1llegal and legal

condftfons as per legislation by the Government.

I'm not quite followfng you there in that respect? ===

COURTs Legislative restrictions. WITNES3: That 1s ocorrect,
my Lord. '

Was It antieipated that the

time would come fn due ocourse when the organisation would be
declared an unlawful organisation? === Yes, from our own personal
study of the preseat Goveroment. |

This plan was then betng put Into operation to meet
that sftuation? ~==- To meet that situation, yes.

And where was 1t put Into operation first, do you know?

=== In the Eastern Provinoe.

Throughout the whole Eastern Province and naturally #n
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Port Llfzabeth where you took part? =-- That 13 correct, my
Lord.

Md you parttoipate in organiaing in other places
other than Port Elfzabeth, d1d you do the whole Eastern Province
or just Port Elizabeth? === Well, I took pm. in organd sing the
Eastern Province,

In the whole of tha Easteran Frovinse?! =--=- Yes.

And this was during 1852/537 === That 1s correct. As
from then.

Do you know whether thfa N plan was put into operation
o other parts of what was then the Unfon, at that time? --= We
1ntended to Ymplement 1t throughout _th# country, but in certain
parts of the country the African Hatfonal Congress was still
enjoytng the right to have public meetings.

I see? === And then the implementation then varted
from place to place.

30 where public meetingas were allowed they usually did
not put the plan fnto operation? === They were supposed to mind
you but had the ﬁlﬁ of the rizht of having public meetings.

But you say 1t was 'n Port Ellzabeth that mesetings
were prohibited and it became necessary toc put this plan into
operation? === That 1s correct.

And after the African Hatfonal Congress was deolared
to be an f1llegsl organisation 414 you leave 1ts rank? --- Ho,

took _pu-t in the favour of the Afrfoan Rational Congress.

You contifnued to be a member? =-- That's correst.

And you econtinued with your work in the organisationt
=== That's correct. |

And after the Communist Party had been banned, 41d you
continue to take part 1n Communiast Party work? == jo.

Like everybody else you must at some stage or another
have heard of the fact that the Communist Party h.ld been
revived after tta banning? === I beosme to know thatb.
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Did you rejoin the Communist Party thereafter? ==-
Mo, I did not rejoin.

Were you ever asked to do 80! === I was never asked.

Now, during October, 1961, did you receive communioca-
tion from anybody? === I received communieation from the
Hational seeretary of the African Hational Congress.

Advising you? === Informing me that I should report
to 1ts head quarters fumediately.

That would be the Katfonal exeoutive? --- The Natlonal
executive, yeos.

Which were where? =--= In Johannesburg.

And were you told then or was it later on that you
were told what was going to happen to youf === Well, I must say
tfhat before . got the letter L was already informed by Aconsed
No. 4 that a decisfon had been taken by the National exesutive
to the effeot that I'm going to be appointed full time in the
erganfsfonal work of the A.N,C.

0f the African Hational Congress? === Then the letter
came as a result of that deocision.

And did you remain in Fort Elizabeth or what did you
do? === I left Fort Elizabeth on the 26th (otober, 1661.

And you came to Johannesburg? =-- That's correct.

You had at that stage been working eight vears with
this fimm of attorneys? =-- That 1s correct, my Lord.

Did you gfve them notfge? =-= No, I just lert without
giving motice.

And you then came to Johannesburg and who did you g0
and see there? === When I came to Johannesburg . met Duma Nokwe
in his house.

Why did you go to him? =-- He was the secretary general.

Secretary general of the Afrioan National Congress? we=
Yes.

And what happensd as & result of golng to himf === I
reported to him and then he told me of the decision of the
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Hatfonal executive.

You've slready told us that you were to be full time
on Congress work? =--= That 1s correct, my Lord. 4And then
after that he gave me an asaigoment and instructions to carry
out.

And for how long, Mr. Mhlabo, were you occupled with
this assignment that you had been given? ==- For one year and
two months.

And after you had completed whatever task you were
given, where 41d you go to then? === At the end of December,
1962, I oame to Accused No. 2's house and gave the report
about the fulfilment of my mfasfon.

And d1d he make any suggestion to you? =-- He suggested
that 1t ?s posszstble the police may be looking after me.

Looking for yout? =--= Looking for me. A4nd that I
should go to a hiding place and he suggested that I should Bgo
to L4lly's farm at Hivonta.

Did he tell you about the farm? <=~ He 1nformed me, yes.

ON RE OUR

BAXMOND MILABO, (s.u-0.)

Mr. Mhlabo, you went to

Mr. Stsulu's zone 1n order to report on your ackivities, he

B M. ENSH AL

told you that you could go fanto hi'dig and that he would make
@9artyin arrangementsf =-= That 13 correct.

And later where were you baken t07 === I was taken
to Lilliesleaf Farm at Rivonta,

And had you ever been to Hivonia before? === No.

Was thila the firast ttme? «-- Pirat time.

Now, how long did you stay at Rivonia? =--- I stayed
in Rfvonta for about ¢tght daya,

I see. What month did that take you into? === That
was January, 1563.

And then were you sent anywhere? === I was then sent to
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the Eastorn Province.

On what aort of work? For what organisation? === Por
A.N.C. work.

And in brief what~did this work consist of doing. Wuhat
were you supposed to Jdo77=-= T was suppesed to go and check the
organtsational work in that aren. OCheok sbout the implementatidn
of the M plan by the groups of the A.H.C. in that partioular
BTCH

Apd 414 you go to & number of places in the Eastern
Cape? === Yes. _

Ia connection with this? =-=-- Yes.

ind after you had done that, where did you go to? ===
I came back...

Whereto? === To Hivonfa agein.

Yes. About when was that? --- That was at the and of
February, 1963.

And then how long did you remain at Rivonia then -
Lfl1llesleal Parm? =-=-= About 12 days.

That would take you into March thent ==-=- That ia
¢orreot.

And d1d you leave ageln or did you atay there? =-- I
had to leave. 1 was given another asalgoment to fulfil, and I
went out ngun.‘

Can you remembper when about In March this was -
dpproxfmately? --- This was around about the 13th I think, the
second week 1n Maroh.

And when next dfd you return to Rivonia? === At the
end of June, 1963,

¥ho did you find at Rivonia when you got there at the
end of June? --=- I found Accused No. 4 and Acoused Ho. 2 & 5.

And what were you then supposed to do? ~== Well, fron
the discussfons betweesn Accused No. £ end 4 and mysalf, they
told me that I should 1ie low for about a week or 50, there=
after I'1l have to fmplement M Plan on the Heef.
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On the Roef? =-=- Yes.

Anything sald about a revort? === Well, they said I
must arrange that 1 should give a full report of my mission to
the Natfonal lanruﬁnrr.

And how long did you remain at Rivonla? === For four
days.

And then where were you taken £0f === I was taken to
Travallyn e certain farm.

Md you go alone? === I went together with acoused
Ho. 3 and 4.

In & motor vehiale? === In a oombie.

Who was driving? =-- Accused No. 3.

Apd whilat you were at Travallyn di1d anybody arrive
there? =--— Yes, later on we Wwore jofnaed by Acoused Ho. 2. Afier
two or three days.

After you had been there two or three daya? --- Yes.

And then did you recelive any inforwation about what
was going to happen about this report you say you had to make
to the National secretary? === Well, I rapnrtﬂﬂ later on, but
a meetinz hed been arranged for the 11th July in the evening
around about 8 o'clock. _

In the evening around about 8 o'dlook a meeting of
what? === Of the Matfonal secretaries of the Afrfcan National
Congress.

And as a result of that where did you go on the 1llth?
=== Dd'the 1lth fn the afternoon, that 1z after lunch, we left
for Rivonta.

Now, you had to give a report to the National
seoretaries at about 8 o'clock, where was this report to be
glven? YUhere were you to meet the National secretary? =-- In
one of the Townships of Johanneshurg.

I see. Why did you go 80 oarly? AL 2.30 pel.7? ===
there won't ho
Well, the reason advanced at the time was that M) gy transport

later on 1f I wWere to rematn behind, becanse Accussed No. 2 ard 4
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had to attend a meeting about 2 o'clook that partioular
afternoon.

At about 3 o'olock that particular afternoon? === Yes.

And did thoy teoll you what the meeting was about? =--
It was 1n oconneetion with the qu days detention.

Sc who all went to Rivonia that afternoont === It was
acoused Ho. 2,3,4 and mysslf.

And when you arrived at Lilliesleaf farm, what
happened to Acoused No. 2, on your arrivalf =-- Whon we n:rijid
at Lilliesleaf farm we found & car there, there was a certain
white man fn the car, and we rewmalned there In the combie = that
1s Acoused Ho. 4 and myself whilst Aocused No. £ went to this
partfeular gactleman.

Yes, and where did the two of them go to? === They
both walked to the maln house. They entered the main house

“ through the kitehen door.

4nd after they eutered the main house what did you dotf
=== Immcdiately they vntered the kitohen then we ceme out of the
combie. That 1s Accused No. 4 &nd myself. Inbto the first rooi.

D1d you ses No. 5 there at all? === Yes.

That s Kathrade I'm talking about? --- Yes, he was
there busy talking with Accused iHo. 3 at the time we were golng
fnto the room. Outside near the comble.

That's the timc when you and Mr. Mbaek! went into the
room? --= That's correct, wy Lord.

liow, whfch room d1d you go tof === The fi{rst room. I
thiok 1t 1s referred to as room No. 1.

That's £He room 1n which you were later arrested? e
That's right.

] And once you bad entered the room, what d1d you ses
d1d Mbek! do? === Well, thn'wnrulnﬂ fnto the room he mentfoned
that he had to look for a certatn deeument whioh 1a supposasd to
have been left in the store by Mr. Arthur Qoldreich and whilat
he was buay looking for the document I was putting on an overall

at the tipe.



1l.

ACCUSED NO. 7.

And what did he do then? Mbeki? =-= He got the
dogument and he sat at the table.

And after you had put on your overall, what did you dof?
=== Well, I was also instruobed, because he had previously
referred to thla dooument...

I'1]l ocome back, you say he had previously referred to
this document, I'1ll come back to it 1n a moment? ~-== Well, I
went wp to him and I joined him 4o veading.

Where was he, standing? =-= He was sitting dowun.

And you? === I was standing there behipd him reading
over his shoulder.

Now then, let's go back a little bit, Mr. Mblaba.
Were you ever a member of Umkonto we S1zwe? ==- No. |

Wore you ever on ita High Command? --=- No, my Lord.

During this time and prior thereto, to what did you
conffde your activitiea? =-- Well, in the favour of the African
Natifonal Congzress.

And I'm sure thas questfon will be asked of you, s0
I'11 ask you it now. If you had bson asked to join Umkonto we
S1zwe, would you have done so? =--= Oh yea.

When and from whom dfd you firat hear of the Umkonte
we Siswe? -—— I hoard of it for the first time in Ootober, 1861,
from Duma Nokwe.

Now you sald that you came up from Port Elizabeth =
you left Port Elfzabeth on the 26th Ootober, and you came and
presentad yourself to Duma Hokwe who was then the secretary
gensral? === That was the time when I heard sbout the
formation of the Umkonto.

What did be tell you about 1t? =-- He told me that
there are certaln members of the Afrisan Natlonal Congress who
were formming Umkonto we Sfzwe, and they of ﬂnurua.mantiﬂnld

that one of those was Acoused Ho. 1.

Apnd 414 ?flinrita Jou to joln 1t? === o, he aaid
» .

that the A.N.C. WF¥f not allowethat all the members should be
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engaged 1o tho activiiies of the Umkonto we Sizwe. That 1t
tad been dectded that for the purposes of malntaining the
African Nattonal Congrass to run fts affairs properly, that
eertaln members will be instructed to confine their amctivities
purely in the African National Congreas.

And were you one of those meubersy =-- I was one of
those.

And duriog the latier part of 1961, the years of 1962
and 1963, did you have anything to do with Umkonto? === Not at
81l, your Lordship.

What was your work entirely confined to? === As I
2ay . oconfined my activitles In the African Natfonal Congress
¢*roles.

Now, you aay you arrived at Rivonla on the 30th June,
19635 and you stayed there for three or four days unti{l you went
te Mravallyn? --- That's correct.

And amonzst the people that you saw there, you saw
and met and spoke to Mr. lmald?._-- That is correct.

Was there any discussion about guerrilla warfare
whilat you ware at Rivonial === Well, the question of guerrilla
warfare was brought up 9n a discusaton which I had with
Accused No. 4.

Are you able to tell his Lordship what his attitudo
was to guerrilla warfare?==-- Well, my Lord, this was brought
™™ Bojnection with -~ when he referred 1t to me that there was
a certaln dooument under discussion - and then he sald amongst
other things on that particular document was jhe question of
guerrilla warfare, and of course he gave me his opinion mbout 1%,

Lid he indfoate to you what his opinion was, was he
in favour of 1%? ~-=- Ho, he was not 7o favour of it. He found
certatu difffculties confronting the ‘mplementatfon of the
Introduction of gurerrtlla warfare in the eountry.

D44 you have only this one disoussion or did you have
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a number of diacussions with him on this topie of guurrili;
warfare? -=- I'll say a number of discuasions.

Was that only at Rivonia or also at Travyallyn? ==-=- Ko
as well as at Tpavallyn.

Arnd was the matter of great importance and interest to
you peoplef === :t_unn because 1t was ﬂufrant. It was beling
dfsouased at the tiume.

And you say that there was a certain doocument whieh
dealt with 1t. He told you that there was & certain dooument
wkfch dealt with 1t? === That %s correct.

And d1d you seo the document, did you ask hiam to show
you the doswmmént? =-= I asked him, having referred to the docoment
thatl I would like to lu# the document.

Yos+ === Unfortunately he had not the dooument with
him at the time.

Did he 1ndfoate where the documeat was? --- He sald 1t
was in the possesasion of Mr. Arthur Goldreioh.

And when you arrived at Rivonla on the afternoon of

the 11lth July, you say he went to the stove and he took out a

document? =-= Correct.
_ Was that the document = the document he had been
talkinz about? === Yes.

Now, to get back to the time that you were in this
room noW. You aay he was siitlog at the table and you were
reading this document over his shoulder? - That's eorrect.

Were you aloue *n the room or were there aay nthnri in
the room at that time? ---We were the only two at the time.

And how Idng d1d you remaln alons = approximately? e=we
I thinok about tea to fifteen minutes. _ | |

And then did anybody come 1ato the room? =--= Yes,
accused lo. 5 and 2 came fato the room. _

Mr. Kathrada and Mr. Sfsulu? === That's correct.

Yes, and did you and lio. 4 continue reading this
document after they cane into the room or what did you do? === ko,
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when they came fn we stopped reading and we started discussing
the mestingz whioch was going to be held.

That was about B0 day detenticon. And 414 he put the
docurncnt back 1n the atove? === jio, he juat laft 4t on the table.

Was that the only document on the table or were thare
other doowunents on the table? === There were a number of papers
and books on the table.

And after these two, Ho. 2 and No. § had come in, you
say you started talking about the meeting that was going to be
held. Did anybody else come in thereafter? === Yes, Mr. Bob
Hepple came Tn and then after him Accused No. & came in.

Could you give his Lordship some idea for how long
agcusad lNo. 2 and 5 kad been in the room before Mr. Heopple came
in? === I think 1t was hardly five minuteas.

And after MMr. Hepple had come in what time elapsed
approx*mately before Mr. Bernstein came in? =-= I would say
about two to threo minutes later.

And thea what happened when Berustein and Hepple had
come Tnto the room? === Well, we were still there greeting eaech
other and all of a sudden we heard Mr. Hepple saying 'there are
the police', closing the door at the same time.
| Well, I suppose that wasn't very calmly received, was
1t? --= Lverything was difsorganised and Accused lio. 4 started
elimbing through the window followed by Acoused lo. 2 and No. §.

And you, d41d you jump through? =-= No, I remained there.

Why not? Why didn't you jump through? =~= Well, the
first thing that giruck my mind was that it wouldn't have any
purpuse.

D1d the police then come in? =-= Yes, I ocsme to
understand that he was kr. Kennedy.

And to cut a lonog story short, you were all thereafter
arrastod? === Yes.

How, at that time I take i1t you were still wearing the
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overall that you had put on? === Ehn’r_; ia correct.

I.would like you to tell hia Lordship how it oame
about and why it was that you were weariog overalls or that
you had put on overalls. PFirst of all when you scame to ths
house at Hifvonia on the 1llth July, was that tﬁn first ococasion
on which you had ever put oa overalls when you went to Rivonia,
or had you done so before? ===~ lo, the question of putting on

- overalls was brought up when I came at the end of June, when 4
was told by Acoused Nc. 2 nnd.i that we should put on unrlll;
when we are on the farm to be able to disguise. To make that
we should all look like labourers, so that whoever comes in
would fdentify ez as belng labourers.

And did you then put cn overalls after you came here
on the 30th June? === The firat four days in July when I was
there L had no overalls on.

How mauy pairs of overalls were there on these
Prem*ges? ==« There were threo.

And were they all the same size? -=-= lc, my Lord, two
were a small sfze and there waa one a big sizo which I chose.

4 take it they weren't new overaslls, they were
cbvitously usedfl -=-- They were new.

I take 1t I was wrong then? =-- They were new, they
Were new.

Yes but by new, had they been used before or what do
You waan by new? --=- Yos, they had been used but not for a long
time. That 1s what I mean by new really tnat they had been used
but not Jor a loag time.

And when you ocame back to Rlvonia on the 1lth July,
you say you put the overalls on uggi:ﬂ == Yog.

Tou were golng to a meeting that evenlng? =-- That's

correat.
In the Township? === That's correct.

llow were you gofng to be dressed when you went to the
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meetins 10 the Township? === lel, that 18 why I put on the
overall for the svening.

I see. === 350 that we should not lock conspicious in
the township wéth our suits and so on, just like ordinary
lapourera.

How was Mr. Mbek! dressed? === He had an overall on.

He also had an overall ocn. I think the polioce them=-
sclves have confirmed that. After you were arrested, you were
searched? === That 13 correct.

And we were told that out of the pockets of one of
the overalls the police took mocme papera? === That 1s correct.

D¥d you know of the existence of those papers in the
overalls that you had borrowed and that you were wearing, dtd
you know that the papers were there? =-- No, I did not search
fnsfde the pocketa.

And when the polfoe took Lthe papers but, did they shew
these papers to you? ==-- lNo,

D4d you think that the papers that were found there
Wwere of any fmportance when the police found thom? === Well,
sfnce I did not know the ocontents I could not tell.

4 8€c. JUn court the police have put i1nto evidence
ont pfeee of papur-whiuh looks 1ika & pledge or an oath or
whatever you would 11ke to call 1t. They say that was found
smongst the papera fu the overalls. Remember that? === I do.

Did you know of the fact that that pledge or oath was
fn the pocket? === I wouldn't know.

Just one ather thing before we leave Rivonla. After
Hepple had called out the police were coming and he oclosed the
door and you saw the others jump through the window, d1d you mee

anythi ng befng burat by anybody? === Yes, he burnt some papers.
Who 12 he? === Mr, Hepple.

Where dtd he burn them? =-= At the stove,
And lastly, Mr. Mhilgba, you say that you left Port
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Elfzabeth on the 26th COctober, 19617 === That 18 correct.

D1d you ever return to Port Elizabeth or to the
Eastern Cape agafn untfl you came beck in 19637 == I've never
been there since I left October, 1961 until the end of December,
182, I then went to the Eastern Frovince.

You know that certain witnesses have tostiffed to the
fact that you wers there, and there was one witneas who testified
to the fact that you parttcipated or assiated 1n certaln acta
of sabotage during Dccember, 1961% =-=-= That 1s fncorrect. That
*a a l%¢. If cannot be the truth.

And to take that a bit further, you say that you
woren't asked tc jo'n Umkonte and ff you had been asked to join
Unkonto youw would undoubtedly have done 807 === Yes.

And *f you had been a member of Umkonto would you
have been prepared to commit acts of sabotage? =--= Yes, I would,

D14 you know whethoer Umkonto we S1zwe nvar'hnd.lnr
pledge or form of cath for 1ts mombers to take? =~= I have no
ldoa.

You have no 1deal =-= lo.

Thie document that was found 1a your posket, do you
know whether 1t belongs to the Umkonto we S1zwe whether it is
the cath or pledge of the Umkonto we 31zwe, or don't you know?
=== I doa't know.

Nok of your owa kacwledze? === Well, later cn during
thip .case I came Lo know that it 18 not 1o fact a pledgetof
Umkonto we Sfzwe. |
Mil. DOERANGE: M) FURTHER QUESTIONS.

RAYMOND MFLABA, (B.u.o.)
C - _ D : Enlaba, this dooument that
Hepple burnt *n rcom Ko. 1, what was 1t? === I don't know.

Apd where oxaotly did he burn 1%% =-= At the stove,

he meved to the atove.

And the stove of course 918 gome digtance away from
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thke tealef === Well, yes. I don't really koow what you mean by
dlstance. I was not so far from the table.

What kind of stove 1s this? =-=-- It is the ooal stove
that s uaed for purposes of warmio® the room.

That 12 shewn over here oo this pbotograph, uot so,
wo.7, where the pipe goes down the wall? === You ocan see it
according te this photo behind the teble.

That is the plpe leading down 1o the.. =<- In fact
clearly visible 1s the pipe.

But act the stovet === llot the atove.

| And the stove 15 at the bottom of this pipe? -== That's
r{ght. -

And 1t 15 one of thope 1ittle stoves which has a 1ittle
11d whlsh you cpon up and put the coal inf === That's correect.

Aod was "t burniny at the t'me, was there a fire
in tho stove at the time? === I don't think ao.

And how dfd he hlllrn the dooument? === Ustug matohes.

And d7d he burnu 1% 1n the stove? === Not Ta the stove
oa Lop of the atove.

And d41d he buran the whole ol tas dooument? === I
wouldu't osay the whole of the dooument becsuse i was not actually
conceatratlng. All I saw was the startliag of the buralag of tke
dooument and he waz on the stove at the time.

It wust bave been a very important document if he
bemgt. ft, he didn't waat the polfcs to see 1t? ~== That 1s the
fmpressfon I got at the time.

The police told his Lordship that they found a burnt
part of a document. They found Yt fn the wastepaper basket? ===
Well, I don't know wbout the evidence of the police. I'm just
giving the statement fosofar as what I saw at that time.

Do you know Fransby. I don't mean a person Fransby,

4 mean a place called Frausby in Port Elfzabeth. Do you know

the place? === No, I doun't know the name, but from the
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desoription of the area which was descrfibed by a State witness
here, I know the area.

You kunow the areal! === Yeas.

And do you know of ths existence of an electrie sub
atatfon there? === lNo. |

You don't? === jo,

liow long hava you been *a Port Ll1zabeth? === I thipnk
ntaeteen yoars.

Hfneteen y2ars 1o Port Elfzabeth? === That 1s right.

Where dfd you stay? === Piratly I stayed ion S1dwell
and from there I weat %o New 3righton.

And youn don't know th*s slectrfe sub stat?on at this
place called Fransby 1n Port Klfzabeth? === o, I don't.

Although you know the area as described by the
W'tness? === I know the arean,.

Yea, you konow the area well? =-- Yes, but i'm not in
a posftifon to say that there %8s & place there.

Do you know Brickmakerskloof? === I kpnow the area as
i say.

Do you know Brickmakerskloof, Port Elfzabeth? === Yes,
I know that,

And obviougly you must know the Bantu Labour COffice
6t New Zrighton? === (Oh, that I know.

That you know very well. u.un fact an uhjeﬁt of
Apartheid, a symbol of aparthetd., Alsrmhul 2f oppreaafon
aocordtug to the Umkoato??===LEven besides the Unkonto, those
People who have 1n fact been effected by 1¢ regard 1t as a
symbol of oppression.

And both these places that I have named, the eleotrie
sub statfon at Fransby and the Bantu Lacour Offigce at Hew |
Brighton were both bombed 4n the early evening of the l6th
December, 1961% =--According to faformation I got that is

aorract.

Where did you gather your i{nformatfon? === In $his
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partfzular court.

You d*dn't kpnow before? --= XNo.

So yot l'ke Stsulu, you are learnfng some things for
the f*rset time fn thts nﬂurﬁf === Yog, some things I've learnt
from thig court.

Do you know a man called Strachan? =-= I do,

Who he 157 === He 18 Mr. Strachaa.

Who 8 he? === I don't follow your guestion.

Where d1d you f1rst meet him for the first time? -
In Fort Elizebeth.

Wrere about fn Port Elfzabeth? === I met him at the
lew Age Offfces.

At the Hew hge 0ffYcea? =-=- Yes.

That 18 the &fffce occupted by Accused Ho. 47 ===
That 18 correct.

Phen a'd you meet him there for ths firat tine? ee=
I'm not sure now, but all . know 25 that I met him for the
f1rst time fn the iliew Age Offfces in Fort El{zabeth.

When? ==~ I'm pot sure of the mouth.

Give us the year? --=- I'm ot sure of the yoar at all.

Tou say you left FPort BEliIzabeth to come to
Johannesburg Yn October, 1261, that f:z whai you say? --=- Yes.

DM*d you meet h'm before or after that? ==-- Before.

Before and for the ffrat tifm¢ at the offifoces of the
New. Age? --= Yes,

S0 you know who he was, what he was dofuy? === I was
told that he was & lecturer at the Techanloal College.

Do you knoow what subjects he was looturing? === gnt,

Another artist. Strachan Tn Port El1zabeth, Goldreieh
fn Johannesburg. And what wes he dofng 1o the offioce of the
Hew Age? === I dou't know. . camo there . found him there, he
was 3'tifug with sccused Ho. 4.

Talkfoz to Acoused Wo. 4. And what was he talking
about? === Well, when I came in he was cnly introduced to me by



2l.

ACCUSED NO. 7.
Aocused jo. 4.

Tes? === And 'n fact I went there for a particular
thing to pet something from the offfce.

What Jd1d you g&t?.-"* I might have gone there to get
a copy of the New Age.

And you were Yntroduced to Strachan and then you
Just left? === Well, I ust -ave said how are you and 80 on.

Yes, becausc you snd Ho. ¢ were very great frienda?
=== 0h yes.

Yas. You were both workinz Yn the same movement for
the same canvae? === Preciscly.

And here you find a European 1n the offfce of the
New Age, and you can't tell us what was dfecussed? === No, I
can't tell you what was discvssed.

You can't? === This was the first time for me to see
this man.

A1l the more reason? === And I was on duty mind you.

What duty? === I was on duty, 1L was at work.

Whet work? === | was at work.

Whet work? === [ was workfng ?n the offfce. I wWas
from my offfice. And I went to get the copy of the Hew Age
trere, and 1 hadn" time to d¥souss aoythfng, and th's was the
ffrat t'me for me to see th?*a man.

You were at your offfce? ==« Yan,.

You moan the office where you were employed by the
attornéys? =-= That'a right.

How far fs that from the Court Chambeprs? === Just

oppoatte.

You went across to get a oopy of the New Age and
you dfd not speak to Sgrachan at all? --= No.

2%d you make any arranzements to meet again there=
after? === What fort

I don't know, 1'm asking you? ee= No, 1f you are
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raettns somobody for Ethe [1rab (Tme...
BY THEZ COUART T0 THR ACCUSED: Don't start an argument about 1t.
Say yes or no. It'e & fraak guestion that you oan answer yes
or no w*thout makts a loag speevh about (1L? === Ko,
CRO3S=EXAMINATLON 3Y DR. YUTAR {CONTD,) The ansusr 1g? e=e }o,

Do you hinow 5%1as? === YWas, I do.

. Mtomgana
¥hat s h's full asme? --= 3ilas JEFiddy. I suppose
) Mtomgzama.

you are referring to 5%las Hﬁﬁﬁ#ﬁf.

Iow do vou spell hfs surname? ==« MiOmMGamE.

Aud who *8 he? === I doa't understaad the question.

Who 1s $'las? What work docvs he Jof? === I don't knowe.
411 4 know 1s that he was workfnz for & certain factory. That
Ta all I know.

Does he belowy to the ALN.0.T ==~ Tog.

Both before it was banned and aftor 1t was banned?? ===
Before 't was bennad.

And after? === I have no idea.

You kave oac Tdea.

SY_THE COURT T2 ACCUSLC: Surely you surely know. Mhlaba, you

were organfafng the people Ynto rones end fntc groups and 1ato
what not. You know wateh people were wexbers 'n Fort nltizabeth
suToly? === o, my Lord, 1T 8 Twpoostdle to kaow. It is
imposzible 'n a Townsbtp 11ke New Brighton tu kdow each and
overy membor Of the orgautsatfon. OFf course 1f Mbtougame was in
& special posftion 1tke a branck seorstary or perheps within
certa'n level in the ¥ plan llke being 41n charge of a street,
then I would kuow.

You say you don't know ull the members? === Oh no.
CROSS=FXAMsNATICH BY DR. YUTAR (COKID.)  4And yet you were the

wen speclally selected to coms up to Johanpnesburg to work full

tfme for the 4.K.0. and you were the man apecially celected
Eo z& down to the Bastern Frovince to aee that ths M plan was

fmplemented. ARd you know all adout the cells and the cell
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leaders, the atreets and thoe street leadors, the zones and the
zone leaderg. You know ell that. Not 807 === Well, I hnﬁdlnd
the ¥ Plan. An !mportant man 1s the wan who 18 oalled the Chief
Steward. M

Yes. But you weat down to sgac that the M Plan was
fuplemented 'a the Eastern Provinocet === Yes.

And to see that 1t was functioning accordfng to the
plac. Thabt each zone hed 1t zone lesder, each cell had 1ts
cell leader aad each stroet had 1tas street leader. Hot so?f -
Yez, but I must make this cone th*ng clear, for 1nstance a man
Tn my posltion com*ng to an area, the person whom I would like
to ges are tho execut?ve members of the branch and the ohief
gtewardz. And 'p a2 nunber of easas T would rely on their
reporta aocut Jdetotla, you know,

Yos, T know. Who wers the members of the executive
o Iort U17zebebn? === I'm afreid I can't assist you thers.

Why not? === 1t i{s not my duty to btell you about
that.

You araz taktng up the same attitude as Acoused No. 2%
=== Yes, *nscfer as d?vulg?nz the affatrs of the organisation,
yes.

Tou are taktng up the same attitude also as Accused
Ho. 5Y === Vag,

In fact L. juat hear now on the side that you are all
‘#e%*a: o take up tﬁe sare attttude? =-= Agcording to what I
underatand, Tes.

tho seve you lnstructfons not to divulge thefr namest
=== Hohody zave ug Tnatructions.

dut you are all acting alike? =~- We are acting alfke,
because we feal that 1% 13 not 'n the fnterest of the
orjanctsatton, % %2 not tn the *nterest of the oppresased people
of th's country.

You have taken an oath? === I have.

Does the oath mean anything to you? === It means
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something to me, yes.

What does 16 mean to youb === It means that . must
assist this court fasofar as I can, in giviag my evidence.

ko, the cath you took was to %tell the truth, the
wWhole truth and nothing but the truth. DIid you take that oath?
=== T have,

But you are not prepared to obey that cath? === Well,
the cath in this partioular matter conflfcts 1nsofar as to give
conffdential matters away of ay natfon.

Conflfots with what? =-= Gonflicts with the fact that
*f I were to do so 1n complfance of the oath ss you put 1t,
then I will be dtvulging the affalrs of the organfsation which
will be detri'mental to the organ!sation.

So 1t conflicts then with your logalty to the
organ?satfon? -== That ¥a correct.

And when you apesk of your loyalty to your organi satfon,
what organisatfon exactly are you referring to? =-- Po the
Afrfcan Natfonal Cougress.

But you are also a communist? Is it conflicting with
your loyalty to the Communtst Party? === The Communfst Party
I Joined and 1t was d'solved fn 1950 June.

Yes. You were a member of the a.H.C., weren't you,
when 1t was not banned? === That '8 correct.

And altbough 1% was banned fn 1560 that didn't stop
you from contfnutng to be a member of the A.¥,C,} ==- That s
eofrett.

You were a mexber of the Communtast Party when 1t was
banned? === That*s correct.

I suggest to you that that did not stop you from
cont*nuing vetug & member of the Communist rarty after 1t was
banned? === I d1d wot conttnue.

Why not? === Well, the sequence of eveants differ 1n
th's case, my Lord., with the Couwmuntst Party 1n June, 1980 1t

waes dfsolved.
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Yea? === In a coastituted meebing.

Yeg? === And thercatter members were informed of the
dectston. The A.N.C. when 1% was banoned by the Government 1t
then declared that 1t was going to go under ground. We are
go'ng to mo.

And you know &ll about 1t¥ === Of course I do.

But the Communist Party was revived, 1f I nay be
pormitted to use that term, 1n 19537 === According to the
nformation I gathered here.

Yes. And i1f your were loyal to the African liatfonal
Coagreass you were ocertatuly loyal to the Nattonal LYberation
movement of which the Afrfcaa latfonal Congress was the leading
partner? === hat 1g correct, wmy Loxrd.

And one of tho other partners was the South Afrfoan
Communtst Party? === That 18 correct.

Aod you were not a member of the Communitst Partyf =-=
Ho, I think when we speak of the Liberatfon movement, the
organtsatfons which form part of the Liberati{on movement 414
not lose the'r *denttty. They are atfll indepeadent organf sa~
tfons with thelr oun polisy.

And Yndependent? === Of course.

So the posttfon you are taking up now 3 this, that
you know who const’tuted the executfve of the Africaun Natfonal
Congresa %o Port Elfzsbeth, out you are not proparsd to tell
his Lordship? =-= I'm sorry, i can't go so far.

Are you prepared to tell us who was the zone leader
in Port Elfzabeth? === As I gay anything which 1Tnterferes witl
the affatrs of thé Afrtoan National Congress or the whole
Liberatton wovemont, unfortunately I'm not in a posftion to
tell thts to the court,

Well, l'sten let's put 1t quite clear, you might have
i1ff70ulty fo us'ng the English language. When you say you are
wt 'n a pos?tton to assfst the court, what you actually mean

wad underatand 1t clearly, that you kaow the answer, but you are
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not prepared bto dfvulge 't to court. [hat is correct. And
fo other words to put 1t even more bluntly you just refuse to
dfvulge the fnformation you have and koow? .Iln'h that gg? ===
Well, 1 say that L'm not golng to asslst the court insofar as
giving Tnformat! Ofeves

All rtght. You are not gotng to assist the court.
Tell me, and don't tell me what Kathrada told me that you feel
sorry for me, but can you suggest Tn what way I can test the
truthfulness of your story that you have given under ocath to
tell the truth? =~= Well, I think, my Lord, you have all the
grounds of testtug.

You are not prepared to tesll me thie nanes of the
pecple I want to koow? === Ho L thiuk that would be wrong of me
to do so.

Are vou prepared to tell me how many zones you had 4n
Fort Elfzabath? === Ko.

But that *s not gofoz tc tmplicate anyoody If you
Just tell me the number of the zones? =-= No, I'm oot golng to.

Are you prepared to tell me that ortgiaoally the
gones were numbered numertcally and afterwards they were

nuwbered alphabetforlly. Are you prepared to tell me that? ===

Ho.

Tell me, do you know Josaph Jagk? === I do,.

Who fs he? =-=- I can't understand the question "who s
he'.

A meaber of the A.N.C.7? === Yos.

One of ths leading wmembers? === I won't aay a leadin
member.

But one of the rosponaible members? ==« Yes.

What wag h7s responstb?lity. What was his position
fn the A.N.C.? === The position?

Yes, what posattion d4d he hold 1u the A H.C.? === T
don't know, but all L can say i3 that he was & prom'nent member.

Prom*nent member. That's whai I sald just oow, he was
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& lead?ng member.

3ut as an organtseer, you muat kinow what pos!tion he
held 'n the movement? === No, my Lord, I'm not ;0ing to...

You refusc agaln.- Well we are off to a very zood
atart Mhlaba,...

BY THE CO TBL ACCUSETL: DBefore you zo on, Mr. Yutar. I've
understood from the evldence here, Mhlaba, that the Umkonto vas
to be formed from members of the A.N.C. That 1s oorrect, that

Y8 your fuformation too, fsa't 1t? ~=- Not confipeé to, wmy Lord.

That 13 not conffoned to, but I mean the executive or
high command whatever you call tt, would be drawn from members
of the A,N.C.} === That s correct, my Lord.

I'e A.l.C, wmembers would be recrufted Into Uzkonto
when necessary, all over the country? =-= That's correct, my
Lord.

To do tha work of Unkonto? === That's correst.

Jut thesge people romafn mouwbere of the A.H.C. even
althouih thay werc memboers of the Unkonto, not 207 ==« That 13
correct, yes.

I meal, for instance ‘n Port El'zabeth, people from
the varfous zones would be recrul'tcd *nto the Umkooto it would
do sabotage work, but they would stfll reraln *n the!r own
group or oell Tn the A.N.C. Hot po? === Yes, my Lord.

How, are you going to ask me to believe that you
don't know, that you've never dtscussed the guestfon as to
whteh'geabers are suftable to bec reoru'ted into Umkonto and
which are not suttebls, as an organfser who koew all the peopl e
who knew the zZonws? === Well, as I say, your learned, 4f for
fnstance:. I were to rearuvit, I would 30 to persons whom 4
roegard as sultable, '

o, I'm talking about the Umkonto we S1zZwe? === I'm
referring to Umkonte we Sfzwe. I take 1%t for 1nstance that tle
membera of Umkonto when they want new recrufte would go to

people whom they regard as suttable.
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Y=a, but I mean, wouldn't they ever discuss with
you, now who ars sultable people to zet ta Port Elfzabeth to
get fTato u;kuntn. You were bthe pesrscn who was the head
orgua! aer there. and dfdn't you know which ones were rearulted
fnto Unkonto and which were not? === The thing 1s, ny Lord,
that the A.HN.C. thrgﬁaﬁzgi the country were tn charged the
programme and they/have gut members of the orfginal committes,
and in turn there 18 the braonch exeoutive; nand I take it thak
within the ofroles of the A.i.C0. they would go to vieit the
respective organg.

The ad hoe cownm!ttee would be the liatson. I dom't
know whether you understand the meaning of the word "liatson'?
Retwesn the ~,%.0. aud the Uakoats, T8 tkat the posttionl === Jo.

Well, what would 1t pe then 1 1¢ wasnlt that? ===
Withfu the ciroles of the A.i.C. wé Dave (hese organs from the
top %o the bottom, I say there won't be muy difffeulty, there=
fore, for a meaber of the A.N.U. ff at all 't ¢s a questifon of
ahoosa? ng.

Well, I doa't kuow, you oow know all about Port
Elizabeth. I've only heard evidence aboul Hatal, but as I
understocd the evidencs the ai hoc comme!tioce 1a datalwas the
liaéeon between the Lmkoato and the A.H.0. WHot aoY ===~ I wouldn's
gay that.

What do you mean by the Av hoe conmlitee. What 1s
your deffnition, what does the Ad Hoc commiicee do? === The
Ad Hoe comufttee recefves funstructions rfrom the A.d.0.

Yes, but what 18 ¥t fuuction, what does 1t doT ===
Its funﬂtinn'ui;‘iu ba 1n_chnr5a of' coe gFroviuce.

The Ad Hoo ocommifttee’ === Yes, yes.

But surely the regfonal executive is 1a charge of
the provincet === Yhen you speak of reglonal, 1t's the
demarcatton, you demarcate an ares and you call 1t a region.
Then you have a regional ocommittee Tn charge fﬂ;fuhlt reglion.

The Regfonal Gomm?ttee, I'm dealing now purely with the A.N.C.,
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the regtonal commitites then 1s wnder the jurisdiotion of the
ad hoc conm?tiee, which fa *n charge of the whole proviuce.
In othephords we have about 10l....

+8 the au noec committee then the A.H.C. voumititee, 13
the ochfef A.K.C. ocommfttee 1n the province? === Yes.

And the ohfef committes of the Umkonto fm the
provtince would be the Regtonal Command? =-=- Rogfonal Command,
that *as correct, yes.

In what way do these twe committees work togothert =ee
They are separats.

Don't they work bozuther at allY The one doesn't
know what the othar '8 doling? =-= iHe, oo they are aaparate.

You expect mo to pelfeve thab¥.

CRO3B=s XAMINATLON 3Y DH. YUPAH (COHTD.

You kipow, fn the 1fght
of what h's Lordship has put to you let we help you §f you
don't want to help h*s Lordship. Mobbs Ggirane, do you know
hfm? === Yes, I inou him,

Yez. Member of the Forl Kltrapeth Regional Command?
== I don't know.

You don't know, or ao you refuse to tell Lg? ee= 4
don't kuoow.

You know him? ee= I kpow him 2t a member of the A.N.Q.

Only of the A.H.C,? === Yes,

licw what 13 hie posttion ‘nu The A.H.C.? === No, I'm
not prepared tCa..

Hot prepared? Right. In the light of what hkia
Lordehtp Lias asked you about the relatfonship between the two
I' zolnz %o put~to you all the mewbers of the Reg!onal Commakd
"n Port Elfzabeth. TYtus Jobo. You know him? === Ho.

You den't know him at all? Jon't shake your head llke
that, because thfs can't take 1t down = tn's mieropuone? =-=- 1
don't know him at all,

You don't know him at all? === Lo.

NHever heard of h'nf =--- Ho.
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And yet he 18 vn bthe Negional Command ascording to
the State evidense? === Confesstont

Both? === ho, I don't know biam,.

latan, do you know a man called Latan? I'1ll spell the
surname, you know who i meanf Mpongoshe. You know him? ===
Mpongoshe, 7es I koow him.

Yes. Who 18 he? === What do you weaa by saylns 'who 1s
ha't

Don't kuvep on uwsking me Ghe zome guesticn. I mean what
1z hia poattion ‘o bthe 4L.4.C. 8nd 7o Unikonto? ==- I'm nob
prepared to...

kot prepared to. ie fs another member 1a the
Regfonal Couzand. Josepli Tabata? 7Tou are ool preparvd to
conffru that? =-= jHo.

2ut you koow him¥ ==~ I koow hiam.

You know him, Joseph Tabata. Aad then Stuou Iwobe.
Member of the Reg!‘onal Command? === I doa't kiow.

You don't kuow nim at a&ll? job evea as a member of
the A.N.C.T === }o.

Hever heard hia uame? === lic,

Aod you vegard yoursell as a smari and full tims
organfser of the A.N.C. and you wore aspecially seat down to
Port Elfzabeth to organ'sc tho orzantsation? =-=- That is not
the .. (fnaudidle) ..

I'll oume back to that. . want bo dsal with ftems
of sabotage. You koow Dr. Pather? === I do.

Who 13 he7 === Io 18 Dr. Pather.

That's very clever. Who %s hef Does he belong to
&ny partiouler organisation? =«= I thiuk he 18 4 member of the
Indlan Congress.

Hemocy of Lhe Indlan Congress. A4nd where does he
stay? -=-= At Eighveld Road, Fort ElYzabeth,

And you've becn to Lts house? === Yes.

Tﬂ;ﬂtﬁ&r wi #h (0 s 47 =a= Yee.
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And wiih No. Li === That'a right, yes.

Let's wention two wore names. Do you know Beunet
Mash!yanaf? =-= Yo, my Lord.

Never heard of him before? === lio, oy Lord.

Never seen him? === Ko, I'we ouly seen him fo this
court.

In this court. Where? =--= In the court.

Giviug evidence? =-=-- Yes.

Well, he told Lis Lordshiy he was & member of the
AN.C,T === That's correot.

Aud you've cever wot him before? === I never met him
before,.

Y0 you KinoW 4 wew callud Johu Thlugana. Do you know
him? === I kaow hiu vory weil.

Very wcoli. 4 member of the A.N.C.? === That's correet.

That's right. 4 tax? driver? --= That's correct.

3y professfoa. Have you ever had any trouble with
that wan before?! === jot at all.

40 personsl differences? === Ho personal ﬂlffﬂ?!ﬂ#llf

How I'11 read you what John Thingara told his Lordshi p
ander oath, and he uever refused to auawor any questions, even
tnder crosa-exaxfnation. T[h's *s what he says: '"On several
cccas'ons I coaveyed khlaka la my tax! $ogcther with Mbekt and
others.' 1Is that correct? === That 1s eorract, ay Lord.

YAnd on one occaston whom he oalled for Mandela to
comvey - htis to thc house of ILr. Pather, you and Moek! aoccused Nt .
4 aoccompanfed them *n the car? --- [Mat 15 where he is telling a
1.

Wy do you auzgzest ha 13 tcilfag a 11e? === I may he
i3 telllag a lie, because I kucw of the arrival of Accused No. )
Ta Zort Lltzabetih.

Then ke szys: 'Ou the evening of the 16th Descember,
1261, Malaba (tkat's jycu) bogether with S1las (whox you know) )

tozethier with Josseph Jack (whom you know) end two umfaan's fron.
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the Transka! cewe G0 h'n.'? === That 48 his secoud 13 e.

Geeoud 1fu, You're countfug them. 'Togethor with
£ mar aslled Makaba.' Do you Lkaow Rakaba? ==~ There are two
I know.

qulte rfoht. The one 985 Douglas and the other is
Hen'lrel!? === I kuow bobth of thes.

You know both. Both members of the A.N.G.7 === Well,
L' pot prepared to bell.

Wot prepared to tsll. Don't worry, the pollce have
told ns that they are. And he says that the aix of you, that
T3 yourself, 31las, Joseph Jack, the twe wsfaans and Kekaba
tmue to him and thal all of you wont br taxt to Rfnk Street 1in
Fort T1ltzabeth? =--= Hot trvs.

. Hot a word of truth fn 147 =-= Hot a word of truth,

And he went on to say that jou all atopped over there.
He remg?nod *u Lke sur, you gob cut aud you all returned together
Witk 2 Fvropean uamed 3trachan, whom you know? === T koow him,
but not fn econnectfon Wwith that part?foular tnetdent.

It 15 gll fabricatica?l =-= It ig all fabricabion.

All fabrteatton. Well, let me pead theoa froc this
ffetion novel "They were carrytny cartons, eugar pockets with
sand *n a plaabttec bag. The cartons contaltned Pl pes with gome

lack powder, and theee artteles were ™t 1n the boot of the
car. Strachan wont bask and the other s'x wot into the car and
drove off.” And now lfston %o what he carrfas on and he sayos
"on  the way Mulaba za'd that the zoods *a the car was dangerous
and they ot *t frow Strachan and thabt *t contained bombg,Py ==e
That *= pure *nvention as far as wmy namc 48 concerned.

ALl rghi. Woll, let me coutfnue to read the thr!lling
gtory. "They s=topped at a plauntatfton asar Fransby where Silas
and &he %wo umfaans got off, tak®ng w!th them portion of the
gooda and Mhlaba's partfnz words to them wore 'Work nicely bogp.'?

===I% 18 sbmeolutely ‘mpeossidle for me to have baen there at the
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g0 thfs 18 2ll wrong. And when they went acnd jyou
told them Ywork nicely b;fu'"?uu congtaued the journey and
you sa'd to those rematalug 1n the car 'I hope they do good
work there.' And that 1s 'tem No. 14 2nd that 1s why I
asked you do you know this place called Fransby? === Yes, I do.

Now, in faot the elsctrio sub astatifcn at Frnnnh? Hli
blown up that nfght of the 16th December. You of course, had
yon been a mambar of the Umkonto, had you been asked to blow
wp the sub atatfoa, 7ou would have deone 6% === If 1'd pDeen?

Yea. You would have doue £t, you would not have
worrted about the consequences, 1f you had reen asked to do 1t¥
=== T youid have done it, ye=.

Now let's contioue., You coab!nued the jouraey and
you satd "I hops you do good work thero! aud then John Thingana
w'th the three remalning passengers, facludiag yvourself, went
to the Labour Bureau, when he sbopped the car the passengers
took the rematntng zoo0de from the boot of the car and Thingana
says Cfurther: "Mhlaba told wme not to toll anybody what I saw
that even!ng,"? === That '3 wrons.

It 15 vatrvue? === lUntruve,

And he says that he arrived hoio ebout € c'cloek and
then just as he zol bhowe he heard s terrtf12 noise from the
direction of the Lapour Burcau whicn pounded ltke a shot from
a gun. That 8 Item ho. 1€ which was aloo blown up that night
at’ ¥éw_3rfchton. Not a word of truth fa 157 === It's uot true.

dut of course . wust ssk you, If ithe Hmﬁﬂntﬁ hed
aeked you’ ‘planﬂp hlaba w1ll you jo'n us and blow up the
Labovr Anreav offices at liew drfghton' you would have done 1% Kje
then? === I would have done 1t.

You see nothtay wrong fu 't7 === I gee poibhing wrong
in %G.

Even 10 there may be neople in the office, *f you

were asked to blow 1t bp you would? ===« Well, I Gake 2% that In
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an operatfon of that .z2ture tho poople favolved do 1o fack
Tnspect the piace to f4nd cubt whether there are people fnaidea.

Why do thcy de that? === o see Il there are people
Tnafde.

Thaet *3 exactly what Jobn Thiogans sald was done omn
annther oceompton when he took Mbek! on a long drive 1o order to
fnspect the porsfble powers along the rcad. Be that as 1t may,
we'll como to 1t later. Then he cays, you paid him for the
trenaport whish ke 444 that oven'n: and youo rewarkea that the
work was well done? === Untruth.

Ard thap he saye zpact from this ccecasion when these
two places were blown up that nfcghkt, he coutToued to convey in
h*g tax?! Loth you and Mdek' to further mecbings of the organisk-
tton? === To further?

T> mors meed?age, sdd?tional aeetings, he conveyed yoeul
-mme Well, that awtghit be correcl. We were usiog the store ascounts.

Tret parl *a covrigll === Yoz,

BY THE COURI: He s Lalli?ng aboul the 1dih uvecenzber.
WITHES: Be, S0, ac.
ﬂFFﬁEKAHiHATlﬁf !

oR. YUl It A0, a3 hig Lordship says
he *3 spealting = well, I have read now wooudl she 1l4th December,
and then he saya thorcalisr e ovunbluued o talke you o other

maatings of the sano orgsalsabioun.

BY _THC S00NT: e te talxiag now apout ube ead of 1lvdl, beglfuning
of 1962,

DR WTRAR: Thak's »tzll.

WITNESS: Mo, wo, uo, that will be {ncorrect. srom the end of
Oetohnr, 1961 Lo e oad of 1902, ke caa't say anything about me.

Ae *3 et "n a pos?t’on 5o de so,

SS=E ] | i ' JUWED, ) Molava, can you tell his
Lordsh?p ona reaspun, Just one rceasou why Joho Thipgana, a member
of the Afrfcaa Nai’ousl Cougrzss, should iavent this story tnvolging
you? === Well, npy apialfcn uua;t ¢ *s tha¢ e was coafroated with

the nelfso  and he thought he shiculd fuvent this.
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30 fu other words, you arc sugpesitug that the
veltce Sold Wilw o say tht's and sale you a scapegoat? === 3
don't use the word polics su gestfug. I say that when he
was confrontod witk the polfce, he uust have decfded Lthat I
should be the acapegont.

What do you mean sonfrontced by the police? =-= When
ke was arrezted and he had to accouut foi bis movewsuls on
that parttoular day.

Oh, sc you arz suggestiag thal what he sald about
the vistt %o these two placesa may be true as far as 1t
concerned himself, he might have doue tif === 0L yes. I wasn't
thero.

But you werea't thupe? ——— 0.

Jut Silas might have besu there and Joseph Jack might
have been thare anf the two umfaans Irow the Iranskel might
have been there? -fﬁgg'm AF¥ seylayz, your Lordship, 1% 18 not
true,Tnsofar as the sbory relates %2 myaelfl.

It may be true laosofar as the rost of the party 1s
coacernsd? === Wsll, I don"t know, . wasn't there.

Wy Jdo you snzZest his story can't be trus. In faot
these two places were blown up? -==- Well, my Lord, 1 thought L
was trylag to exnlatn the postbioa clearly.

i oa, 3o on. Why ghould he mak%e up this story? =-=
I don't knou.

He eonld have madoc Mbekw! & ascapczoat. He could have
ﬂﬂbﬂ‘ﬁbehu*? - Thalgﬁhat really ‘puzzles m:e. Why shculd he
atnzle me ont?

Well, "You oso besause he asays he sonveyed both you and
Moek! asnd on two occasfons Mandola, he doesn't sfnzle out Mandela
or Moek!, but he s*ngles you out and he s puzzling youf ===
And fansofar that accused No. 1 was in hfs tax!, that 1a not true,
because I know all about it, I know all about that arrangement., .

You wers golng to say you koow all about the

organtsatfon? === Then I paid "arrancement.’
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NHow, just before we part., You know on the day of
your arreat you wers searched? =-= That's correst, my Lord.

And you know what the purpose of a search 1a? =---

I do, yes.

The purpose of a search fs to find out what you've
got 1o your Pﬂl!illlnnf === Correct.

What 4o faoct 1a found on you, on your personl ===
That's correot, my Lord.

With the view to coming to court and to tell the
judge 'I searched the ascused and this is what I found on him.'
You know all that? === I koow all that.

After all you worked for a lawyer. And the polioce
found two documents on your possession in your presence, when
they searched you? --=- That's true, And another thing which
way interest the court ia that these were never shown to wme.

But you saw Detective Warrant Offfcer Kennedy = well,
you must have = take ocut two doocuments from you¥ === That I saw.

Did you say to Mr. Kennedy, 'Mr. Kennedy let me see
those documents'? =-- No, I didn't.

D1d you say to Mr. Kennedy "I don't know what you
found there, you might have fouand lqmnﬁhing serious, but I want
to tell you these are not my dooumenta¥? === He didn't show the

documents to me. |

lio, but you never told him that? === No, he d1dn't show
the documents %o me.

And you never also told him "this 13 not my overall
1t belongs to somebody else'? === JNo statement was taken from
e .

I'm just telling you, you never sald that to him? ===
I didn't say that.

Right. And this 1s how you were dressed that night.
There 13 page 7, there you wers dressed in the overalls with »

coat over 1t? ==- That 1s correct.

Strange thing 1s this, you come to Rivonta and as scon
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as you get to Rivonia you put on an overall? === That's correct.

Iu order to disgulse yourself? === That's correct.

But you go to Elvonia without any disgulss in day
1l1ght? === I was in a combfe, 1t is oclosed.

Yes, it 1s olosed with a ourtain? === Yes.

And Rivonia 45 secluded, nobody knew about 1t until
shortly before .. I'm giving away seorets ., Nobody knew about
1t for a long timeY --- Well, I don't know.

How, let me read you the document that was found in
your possession. My Lord, I refer firstly to EXHIBL? R.183,
page 714 of the third volume. I think you better keep this
fo front of you, and this {s a dosument found on you. "Today
1a the pressnce of you all I swear to place my life at the
service of my people. I will uphold the p-olioy and follow the
leadership of the Natfonal Liberatfon Movement.® 'Today im
the presense of you all I swear to place my life at the service
of wy people.! Is that not exaotly what you meant when you
became a member of the A.N.C. afid a responsible leader of the
A.N.C.,? === Well, I hope you are not referring to me in
connection with this document.

I'm asking you, have you placed your 1life at the
servioce of your peoplet === Yes.

"I will uphold the polioy and follow the leadership
of the Natfonal Liberation Movement." Is that what you under-
tqok to do, and were doing all the time, upholding the policy
and following the leadership of the Mational Liberation Movement?
-== Yeo#, oorrect.

"I wtll guard the 1fves and rights of my people and
respect their person and their property.” You are even doing
that in the witness box today by refusing to discloae their
fdentity. Isn't that so, Malaba? === Correct.

", ¥now the duties of a soout 1n the people's atruggle”
What people were struggzling, mceording to yout! === The word
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"struggle! 12 being used there 1n ordinary language to refer
to people who are fighting against dlscriminating laws in this
eountry.

In this fnstanse d1d you have 1n mind the non=-
Europeans? =-- That's correct.

"Po obey the orders of my appointed leaders withous
hesttation.” Have you not been doing that all the time you
were a member of the Natfonal Lfberation NMovement? === I was
doing that all the time as a member of the African Hational
Congress.

"To guard their seoret whatever the cost to me' Is
that oot exactly what you are doing now? === That 4s ﬁurriii, my
Lord.

“To defend the rights of my comrades as though they
Were my own” That's exactly what you are doing now? =-- Yes.

"I swear to carry out these duties for all time until
the liberation of the people have been won." That 1s what you
intend to do? === That 18 correct.

You've been doing 1t up to now. "And therefore I
claim today the title of soout 4o the people's army.® uhat
organisation of the National Liberatfon Movement had a people's
army? === That I don't koow.

What does the U stand for? === That i don't know.

Have you any idea? === lo 1dea.

ot the ditghtesat? === No,

It couldn't atand for the A.H.C.? === lic.

it couldn't stand for the Communist Party of South
Afrioca? === I don't think so.

Oould 1t stand for the Umkonto we Sizwe whieh begina
With a U? === Well, I don't know, as 1 say, L don't know .

And you mean to tell me and tell his Lordship that
you dfd not know of this dooument? === I didn't know.

Aod you never dfsplayed 1t whean it was found. How,
I'1l tell you the next one. Dated 8th Juns, 19€5. This was
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also found in your overall when you were searched. “Thanks
for the information per B. About the date has been fixed as |
well as the amount." Who 18 BY === As I say, i don't knou
the documents, so l-don't know.

You don't know. "1'm a bit confused because of the
conflicting amounts, would you clarify the poaition pleass.
H foformed us 1t would be £25 and the latest Information is
£10. This has to be cleared immediately else 1t might ereate
a most unfortunate misunderstanding as well as a poor reflectiecn
of dishonesty by us on some of our prospects. I shall appreciste
1t 1f th's matter is treated as being of utmost urgemoy. I
shall certainly suspend our conteoting campaign untfl we hear J
from you agaln. FPlease send us word by returno of post. You de¢

time
appreciate there $s hardly anygfy left. So long"™ Signed Earness

Who 1s Earnest? == I don't know.

You don't know? === jio.

And you had to watt untfl today, 1t was not even
suggested to Kennedy in cross-examination to say that these
documents - that the overall ia which these documents were
found was not your property? --= I'm not sure whether that was
put to him.

How, you stayed when you were at Rivonia in room Mo.
1? === Yeos.

Who eiso stayed in room No. 1Y === What date are we
dealing with.

Whensver you were theref? === The first week of
January when I was there . was staying with & certain gentleman.

What 1s his namer === That I'm not prepared to disolose

Right? === And we were the only two with the sxespticn
of the labourers who were working there.

Well the labourers were not living in such luzury as
those rooms, with easy chairs. So I'm not talking about the
labourews, they had their rcoms. Who was staying in room Ho. 1
whenever you stayed there? === I'm dealing with the cescasions
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when I was there. Then in February the same g-nxilulq.

The asme gentleman? === And end of June when I oame
back, L stayed with Accused No. £,4 and &.

Accused No. 2, did this overall belong to him? === Jo,

D14 1% belong to Mbekl? === Jo, my Loxd.

Dfd 1t belong to Kathrada? =--- No, my Lord.

Who did 1t belong to? === Well, I'm told that in my
absence this gentleman I'm talking about was wearing the overall.
He was in your absence using it. Who 13 this
gentleman? === As I say, .'m not prepared to disalose his name.

Is he in court? ==-- He 1s not in cours.

Well, why are you afrafdf =-= I've llrilﬂr said that
he 1s not 1n court.

Is he in this country? === He is in this country.

Was he a member of the A.N.C.7 === I don't know.

Membor of the Communist Party? === I don't know.

Was he a member of the Hﬁknntn? == | don't know.

You are not prepared to tell us who he 1g? === No, my

Lord.,

If you were to tell nﬁ-ﬂngil we will be able to teat
your story whether these documents were yours or not? === Well,
If I sayees

By the way, you told his Lordship that when you left
in December - when you left Port Ellzabeth 1n October, 1861, you
never returned to Port Elf1zabeth untt} when? ==~ Up to the end
of’ Decamber, 1962,

Up to the snd of December, 1962. S0 you Wers aday the
whole of 1962% === That's correot.

Do you know what Detective Warrant Offfcer Jordaan
told his Lordshfp, that he koew you during 1962 in Port Eltzabeth.
Mow, 18 he also telling & 1l1e? === He knows me?

Yes, Tn Port Elfzabeth 1n 19687 ==« I can't understand
him to say that,

Yes, and he went further, he gatd during that time you
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had & oyst on your forehead? === No, no, there is & mistake
there, my Lord.

Did you ever have a oyst on your head? === He knows
mes

Yes. You had & oyst on your head and this syst was
removed when you went on one of your missions o Russia and
China? === I'm not prepared to answer that.

You see, you were led about secret missions purposely
for me to enguire about 1t. I introduce 1t now. Is that not
a fact that a oyst which you had on your head you had removed
in Russla? «~=-=- When?t

When ydu went on your missicn? === When?t

Don't ask me, I'm asking you? === I'm pot prepared to.

S0 he 1s telling a lle there, hey? === He 13 telling
& 1lte, yea. If 1'd heard him 1n this court saying that I would
have fnstructed my advocate to cross=examfne him ﬁn that very
point, but I doubt very much that he did say that.

You doubt 1t. Yes, all right.: By the way, who is
Magabela? === A certaln guy that I know in East London.

East London, dfd you say? --- Yes, my Lord,

Yes. Who 1s he? === I'm not prepared to diaclose
this.

Tou are not prepared to discloae who he 13, but you
know who he 18? === I do.

Well, let me read you this interesting bit of
evidensce. Bennet Mashiyana - and he says that this Magabela
introduced you, Mhlaba, t¢ him Bynnet? =-=-

BY THE COURT: I've been looking for the evidense of Jordasnm,
and there fs no mistake about this. He says No. 4 was a
represeatative of New Age offfces 4n Oourt Chambers. The pape
was banned on the 30th Noveamber, 1962, saw him regularly up

to this dlt_ﬂ, he saya. 30 there 13 no mistake, he did say that.
DR, YUTAR: Mo, your Lordship, that 13 No. 4, that 1s Mbekwi.
EX_IEE COURT: Oh, I see that 1s No. ¢ yes. No, he satd No.'7
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had a lump on his forehead.
MR, BERRANGE; My Lord, I don't want to Join the 1ssue with

my learned friend, but I don't remember very well, put i1 am

'told by other mombers of my team that Jordsan never said any-

thing of the sort about seefng him 1n 18962. It 13 a matter

that can be dealt with later on.

© How, i'm dealing with

Sennet. 1Ia hu‘talling the truth when he says H.ialhtll
tntroduced you, Mhlaba, to him? === If you were to tell me ths
period I could tell.

1 can't tell you, i'1l check on the period, but
anyway he 1notroduced you? - I couldn't remember the ooccasion.

But could 1t have happened? === You see, I'm worrieé
about the period...

Tes well, forget the perifod? =-- It iz very important.

Well, I'll tell you it s between 1961 and 19637 ==«
No, I don't think so.

Well, let me go further. This 1s what Beanet says.
He says: "I knew hhlaba as a membor of the Afrioan Matfonal
Congress” Is that correct? You were a member of the Agrican
National Congress? =-=- ra!,hn 18 correct 1n saying I was a
membor of the African Natlonal Congress.

"And I was introduced to him, among others, by
Magsbela and introduced to Milaba as a member of the National
High Command."? === No, I think he 1s making a mistake.

He 18 also waking a mistake. Can you advaance any
reason why now Bennet should say that you were introduced to
him as a member of the Natlonal BEigh Command?

BY THS COURT: W ell, I think he meant the Fort Elizabeth High
Command. The witneases all talk about the Eastern Provinoe
National

/Bigh Command.

MR. BERRANGE: My Lord s may I say that was the National High
Comzand of the A.N.C. 1f I remember rightly, that the witness

had spoken about. They used the phrase and an explanation wes



43.

ACCUSED NO. 7.

given %o your Lordshi!p about the way in which the A.N.C.
command obtained that name.
BY THE COURT: Well, I doa't know Lf the other witnesses knew

High Copmand _
the differense between the/Umkonto and the A.N.C. as I understood
that evidencs. Well, that's a matter to be shecked up.
ACCUSED NO. 73 MNo, the confusion here, my Lord, 1f I may help,
i1g that = I think 1t was Accused lo. 1 = that there waa
a confusfon fn using the term 'High Command'. It originates
from our d1scussions fn Jafl during the detention in 1960. And
then fron there 1t was nsed in 1ntroducing the new structure
of the A.N.C. operattng underground. And then we use the word
Hfgzh Command referrfing to the bransh activity.
BY _THE COURT: Yes, but my Impressions may be wrong there, but
a number of the witnesses regarded the National High Command
at Port Elfzabeth as belng the organising head of the Umkonto,
es well as possibly of the A.N.C. That 1s my tupression. It

oan be chocked.

~GOURT ADJQURNS=
U OF COURT: 1lst May, 1964.

ME. BERRANGE: Couwld I mention a matter, my Lord. Yesterday

fn oross-examfnation ;i’;" WY of the witness 1t was suggested to
him by my learned friend that Mr. Jordaan had seen him #n Port
Elizabeth during 1962. Your Lordship w!ll recollect that the
witnoss sald that he didn't remember that or he didan't think...

BI THE COURT; I have cheoked my notes, . have no note of him
having satd that.

MR, DERRANGT: As a matter of fact, my Lord, I think my learned
friend 18 mistaken. I see from the evidence that the person
whom he saw during 1962 was Ho. 4 acoused.

BY_THG COURT: He mentioned No. 7, but he didn't mention
according to my note what time he smew him.

MR. BERRARGE: He d1d mention 1% partfcularly i1a regard to No.
&
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BAYMOND MALABA, (s.u.0.)
CROSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (CONID.) Malabs, i do want %o

gdy, with &auﬁ respect to his Lordahip, that his Lordshipy was

perfectly correct yeaterday when he suggested to you that the
Ad oo committss was an Ad Hoo coamittes in Pord Elizabeth

Just as 1n Hatal, and which acted am a lialson between the
A.N.C., on the one hand and Umkonto on the other? =-- I'm afraid,
my Lord, that 18 not the correoct posttion.

That 13 not the correet positian? === The A4 Hoe
comm!ttoe came Tnto being since the A.H.C. operated underground
and 1t replaced the position of the provinelal executives
throughout the country. And fn fast 1%t has nothing to do with
the Umkonto. |

Then who was the contact between the A.H.C. on the
one hand and Umkonto on the other? =-- There s no contact
between the MK and the A.N.C.

None at 8117 === XNone at all,

Who regularised or harmmonired the activities of the
A.N.C. on the oune hand and the MK on the other? --= The M¥ A.N.0C.
have got tho!r own organ cperatfng on thetr own, and on the
other hand the MK have got 1ts own organ operating on their own

Was the ad Hoc committee not somsthing new, and
following the new M plan the members to the ad hoo n'nunith_l
were now appointed and not eleoted as Previcusgly? === That is
correct, ry Lord,

Why w as that dons? === Bocause the operation was an
illegal operation underground cud then the demooratfc principles
could net get so far.

3¢ you atill refuse to accept the position the ad
hoc committee was Tn effect the overall committee? «=- What do
you mean by overall?

Gufding the destintes both of the A.N.C. and the MK} ==

= 0h no.

You deny 1t.. By the way, Mhlaba, did Ho. 2 acouaed
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eveor undertake any specfal misasfons on bebalfl of any of the
organ! satfona? =--- Ho. &7

Yes? === Not that I know of.

Did No. 3 andertake any apeoial missfons, segret or
otherw! se? === I have no idea.

D1d No. 4 undertake any missions or assigoments,
secret or otherw!se? --- I don't koow.

No. 5t =--- L don't know.

if they did you would have known? =--- Yes, I would
have known with the exceptfon of No. 3 aud No. 5.

) Nevertholess, you were assigoed two seoret commissions
cr assigorents on two differont nnnt;tﬁnat === That 1s correot.

You muat have been a very important person to be
sigled out for such seoret assigmmenta? --- Well, I wouldn't say
that I was important, but aseording to the event I was pioked
for suoch assfgomonts. I omn't say that L am such an important
man.

Now,.let's get down to brass tacks. Thils organfsatlon,
the Natfonal Liberation Preedox Movement, would not asalga
sesret tasks to anybody fu whorni they did not have confidensef ===
Well, T thipk that 1s obvious.

It would oot essign such secret assigmments to people
who heve a good knowledge of what was required? --- I thipk tha%
1a also cbvious.

And you were seleoted for two very important assign=

-mente? -=—— That fa correct, sir.

56 fmportant and so secret that whean your learmed
Gounsel led you on those assignments, you didn't give his
Lordship the slighteat hint as to where those assigmmeats took
you or why? ~== I would not have divulged.

Well, I want to pat it to you that {un December, 1961
you were eilher !n Port Elizabeth or in Leipzig.

M2, SERRANGE; My Lord, I don't want to interject unnecessarily,
but I do suggest, my Lord, that the witnesa should be warned oy

vour Lordahin &n wesamd &0 tha Yattaw wacii-— -2 it . =
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az to whether he was in Lefpzig, that 1%t i3 a gueatlon which
mfzht tend to Yneriminate him and that under those circumstances
he need not answer 4t.
BY THE COURT: Inorimiunato him to what extent? Im what reapest?
MR, BERRANGE: Jinecrimfaating, my Loré, In respect of leaving
the ceuntry. In respeet of an offoence whleh 483 not charged
in thia partfoular case
BY TEE COURT TC gﬁ, YUuTAR:  Well, that may be correct. Mr.
Yutar, 15 1t ooct? He can afford to refuse to answer I1r he

wants to on that ground? === On thet ground.

BY .,THE COURT TO ACCUSED: I think your Counsel 13 correct,

Mhlaba, you need not necessarfly answer the question, which
may be an admfcsfon that you left the country without getting
tho necessary pormfta. It doesn't follow that if you left

from Le'pztg that you ﬂ#QHFt'hnvn a pormit. But 1f you feel
that the guestfon fner'*mfnates you, you can refuze to ancwer 1t

cn that zround or you can refuse to answer 1t on any other

ground.
CRO3 3=-EXAMYNATION BY DR. YUTAR (CONTD.) You understeood that

very clear? === 1'm clear, i'm very cloar.

Well, L want to tell you Mhlaba, on behalf of the
Attnrnnr-ﬂun-rllll here and now In the presence of his
Lﬂﬂﬂih!p grant yﬂﬁ full fndennity from any proaecution for
having left the country at a&ny stage without a permit. 8¢ you
need not worry about fnerfminating yourself.

MR, BERRANGE: There are a number offences, my Lord, other tkan

loaving the country witbout a permit, and my learnsd friend

knows 1t parfeotly well.

DR. YUTAR: Well, I'll extend that fmmuntty. I'm prepared toc
grant you = full indemnfty arising out of your leaving the

country whatever the reason was? ACCUSED., Mo, my Lord, I'm

not taking your assurance.

MR, YUTAR TO ACCUSED: Even though I stated ip cpen court in
the presence of his Lordship, the presiding judge? =-= No, I
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am not takiog 1t
CHOSS=EXAMINATION BY DR, YVTAR (CONTD.) ~ Now, are you going to
refuse to answer, because you might Toarimfnate yourselfl ===
Yoa.
That 18 what your Counsel saya. Amd you will refuss

to answer on those grounds? === YeBaess

3Y THE COURL TC ACCUSED: Yo wanted to say something? === I was
just going to say that I fear L way be charged, my Lord, and

4 don't want tc inorfmioate myselfl.

_ Well, i give you the
soloun assurance in open gourt, dnd every word i'n speaking now
is being taken down, that I graut you here and oW a full
fndemnlty aud thab no prosecubion will be 1nstituted against
you, o watter what offeuce you mufght have coumitted as a
result of your leaviag the couutry without a permit. 3o you
need not worry about 1t7 === Yes., I'm afreid that assurance
I'm oot teaking.

You're not taking. So you are not prepared to
ansWer eaven though jyou way ineriminate yourself, and even
though as the Deputy Attorney-General grant you a full
{ndemnfty, so that you can not Le prosecuted as a result herecft
=== I'm not olear about this assursnce, aad as a result I'm not
acoepting 1t. |

You are nob ascepting Tt? 30 you are refusing to
angwer the queatfon that I put to you that you were in Leipsig?
=== On cthe grouads I've stated here.

Yea. You are refusing on the same grounds, despite
my assuracnce, that you were also 1n Russia? === I'm not
prepared to oomment,

You are not prepared to comwant. Well, leti us
stop short of the .uBarder, . won't take you asross the Border.
what were the terms ol ruurrnlnigunintf === I'm not prnplfaﬂ
to answer that question.

You haven't got to worry, I'm not asking yhou tf

leave the oountrv. vou are atill In Ranth Afvdas  §m Tal oo o
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and you've got an assigument. What were the terms of your
assfgomentt=== I'm not prepared to answer that question. .

And why notf=-== The Lerms of the asaigoment may
dfvulge the whole set up which I'm not prepared $0.es.

BY THE COURT 0 THE ACCUSED; But the position, Mhlaba, that
you say you were not fn Fort Elfzabeth on the l6th December,
but you refuse to tell the court where you were on that date,
i{s that the positionl === Yea, my Lord.
CROSS=GXAMINATAON BY DR. YUTAR (CONID.) ~ Now, we understand.
Now, was this assignment on behalf of the A.N.C.] === Yea, my
Lord.

Well, we know what the policy of the A.N.C. was up
to 1660, the policy of non viclence, and we are told the
Afrfcan Hatfonal Congreass 75 a Natfonsl fnatitution of South
Afrtoa, why should you have to go across the Border on behalf
of the A.d.C.7 === I refuse to answer that.

48 1t not possfble that you went on behalf of the
MKY === It 18 not possfble.

It t@ not possgtole? === Ho.

Why not? =-=- Because I was dolog the work on behalf
of the A.N.C. |

And the A.N.C. bad under 1ts politici wing the MK} =~-
That I do not know.

You don't know? =~= . dghpt know.

And yet you are an Important ffgure fa the Afrifcan
National Congresa? === I refuse tc answer.

You know of courae = or do you know Goldreichf =-= I
do.

| W here did you meet h'm for the firat time? ===
L11l1esleaf Parm fn Rtvonfa.

When? === In February, 1963.

WAs that the firat time you met him? === Yes, my Lord.

In February?! === Yes, my Lord.

What about January? 1963T === He wasn't there, . was
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told he wae on holiday.

S0 you met h'm tn February, 1963. Uhere? ===
Li1l%esleaf Farm fn Rivonda.

Yce, I know, but where about? .inside the house or
*nstde the thatoh roof? === Inside the thatoh roof.

Who all were thure? === Apother gentleman whom I'm
not prepared to namo at all.

Just the three of you? === Just the three of us.

And what were you discusatng? =-= There was no
d*poussfon. He came Tn to f1nd out whether we need tﬁrthlpg,
and we sa'd no only ncws papers, wc've got money, and then he
left, |

Whether you need anyth?’ng? Was he walting oo yout ===
Fe was not waltfng oo us. He came fn to find out whether...

Yon peed mnythtopg? =-- Yes,

Need anything fu what direetfon? === Poode.s

Thet's why I say he was waiting on you. Who 1s
this other person? --- I'w afrald, my Lord, I'm nbt prepared to
g*ve h'e name.

A person frox Port El!zabeth? === I'z not prepared to
Bay.

You of courge know somebody from Fort Elizabeth, don't
you? === I'u not prepared %o comment on that.

Well, you are golag to now, I'm veliing you. Do you
know s mau called i*lton MHeLwod? === I do, umy Loxrd.

Whero does he come frowm? =-= 4 know him in Port
Elfzabeth,

A¥G what 1s hfs niok name? === Phat I doa't know .

Have you over known the name Brlie=Brie? == lio, my
Lord.

Never. lever heard of such a peraon? === No,

Tell me, I must really get this stratght. How and
when d*d you Joln the A.H.Q,7 === 1944.

In 1944 you were a member until 1t was banned fn 19601
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=== That *8 correct.

What was your posftion when Tt was bauoned 1n 196Q°%
=== I was a branch chalrman and also a provincial excoutive.

That 1s the highest body of the A.H.C. *'n Port
Elfzabeth? === Ir the Province.

And tlhen the organfsatfon was banned fao 19607 ===
That's corpect. |

It went undergroundf === That's correct.

So did yout === That's ecorrect.

But you d*dn't wear overalls whon you went under=
ground? === Lo, not Lhen.

ot then. You only put 't on whea you cowe to
Rfvon'a.

Fowever, aud dfd you st*ll remafn on the Frovinedal
executtve of the A.I1.C.T === That €8 correct.

After h;nn*ng? === Yos.

And gyyfps then you were, becauze of your posftion
and knocwlecge, you were spectally brought up to Johannesburg.
Kot 807 === Uull, I taks 2§ = yes.

And you were g!ven th's asstzoment, and you gave us
the detatls of 1%, you wers asa*zned She taask of o0ing back
%0 Port Ll%'zabeth 'a order to see that the X Plan was
1mplnma;tnd o Port El1zaboth? =-= That was not the terms of
the assfzoment.

Ubat was the terms of the asstgoment? === They dfdn't
g1rest that I shoull 3o back to Port Zlizabeth,

well, what d41d they Jd%vrect? What was thalr
d¥reoction? === I had to come up to Johannesburg..

Yes. What were you brought up to Johannesburg fort
=== 4 was given an assignment and 1anstructfons to carry out.

. What was th&t? === That 18 the very thing, =y Lord,
whteh I'm not prepared %o divulge.
2Y_THU COURP: According $o hts evidence=fn=chief 1t WAS only
fn Janwary, 1963, that he was sont back to Port Elf1zadeth.
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CRQ3S=GXAMIKATION BY DR. YUTAR (COSID.) Ob yes, that's right,

Yes. "In January, 1863 . was sent toc the Esstern:Frovinee on
behalf of the A.H.C. end my work wes to consist of organising
and cheokfng the organisation work fn that ares, and to check
on the fmplementation of the M plan.” That's right? === Yes.

30 you were certalnly a most fmportant offfecial to
the A.k.C. 1 you were &ntrusted with this assigonmentf === I
wouldn't say most tmportaat, but I was given this nl|1nnuin£.

Chose you amongst all the otherg? === Yes.

And you know Milton Mequire? === At what itlgn!

When d'd you firat meet Kilton Mo Quire? === I game
to know him durfng the ffoml campatgn In Poré Elizabeth.

What year was thatf? === It was 196z2.

And he rose up in the rade, d1du't he? === Oh yes.

What posltion did he hold? === He came up to the
position of Provinetasl executive member.

W'th you? === Yes.

A very fmportant figurei! == To me he 1s.

Re also came to Rivonta? === That I don't know.

_ Well, that's what Kr. X told us. A4 wan from Port

Elizabeth? === Well, I wasu't there, . don't koow.

well, he wasn't referring to you, Mhlaba, cen you
think of any other man from Port El1zabeth who was at Rivonla
at any time? === He was referrfag to me, I was sitting there
fn the dock...

Mo, he wasn't referring to you. And do you know when
this was 1“ﬂfﬁﬂ‘- 1963, when you were at Rivoniaf === No, my
Lord, fo June I was not at Rivonta, I came to Rivonia at tha
end of June.

At the end of June, 1963, that 1s what you said. All
right, then he 1s nbt referring to you. Who was the ﬁln from
Port Elfsabeth? === I'n not prﬂplri& to divulge his name.

Do you know of any other person, apart from Milton
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McQuire who came up tc Rivonta? === I'm not prepared to
answer that question.

And nithnugh'ha worked with you on the Provinetal
Exeoutfve of the A.N.C. you don't know that he was knswn as
Brie “Brfe? ==- That I don't koow.

And my information Ys too that he was also in
Letpzig? ==-1 don't know.

How, you've met Goldreich. You referred now to the
meésting "o February, 1963. You met him %n the thatohed roof
and just the three of you were there? -== That's correct.

Uo you koow Goldrefeh had an assignment? === 0f what
naturo.

Don't you know? === I don't know whether you are
referring %o the ass!gnment whifoh I was told about in sourt
here.

Yep. What other asstgnment do you koow about? === I
koow of no nthnf asplizoment. |

Well, then why ask me which one. Well, you know
what his ase?gnment wag? === I know abeut it now.

What was h!g ass!gnment? === Ascording to the evidense
here from the State witnesses and asocording to the dooument
here, he went out to Checke Slovakla on behalf of the ME.

On behalf of the MK. To get what? === ‘fo negotlate

for explosives.

Only for explosives? === According to the evidence,
Yes.

And the document? =-= It said other thing ~ arms = &»
well,

Yea. It i1s remarkeble how all of you want to confire
yourselves to explosfves. You won't talk about armas.

D¥d you not go overseas on behalf of the ME with a
similar m*ssfon? === No, my Lord.

Then what did you go overseas for?! === I'm pot
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prepared to answer that gquestion.

You are not prepared to? 3So as you told his Lordship,
you deny that you were i{a Port Elizabeth during Jecember, 1961,
but you are not prepared to tell ua where you wera thenf =--
That's correct, my Lord.

I put to you that you went utﬁr-ull.Ln order to
negotfate and obta'n asafstance on behalfl of the MEK. You deny
1?7 You are nol prepared to say yes or wof === I'm not
prepared to comment on that.

You are not prepared to commenti, and you are oot
prepared to tell us what the assigoment was so that we can
teat your story? == jHo, I'm uot prepared to comment.

That is a very easy way of getting out of 1t. Juat
keep on saying no, no, no, then I'll finfsh you very soon.
That assfgoment took you 14 wonths? === That Ys correct, my
Lord.

Is it pot a faot that when you left on that
assigonent, you did have thia cyst on your head? === Wheo I
left Port Elizabeth, yes.

Yoa. And 18 1t not a fact that when you returned
from that assigoment you were miuus that oysti === I was
minns 1t by the end of December, 1962.

And you are not prepared to tell us even where that
cyst was removed? === o, my Lord.

fio, because 1t might tncriminate you? =-- That's
correckt.

I want to tell you, it 18 not an offence in this
country, I don't know about Ghana or india, to remove a oyst
by surgical operation. But you are not prepared to tell us
where it was removedY === I understand that very well.

All right. How, you ocame and reported om your
assfgmment in December, 19627 === That 13 correct, my Lord.

To 31sulu? === That i{s correct.

At his house? === That s correct.
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Where was that? -=--= At Orlando West.
When about fn December? === Just abont a day or two
before the end of Dfﬁumbar.
Eow d¥d you travel to Orlando West? === By car.
By car. %ho drove the car? === I'm not prepared to
divulze hi'e nams.
What car? Well, what kiod of car was 1t? === I oan't
recolleot now.
But you know who drove the sart === L do.
And you don't want to tell us? == lo, my Lord.
And what time d%d you get to hia house? === It was in
the evening.
“hat time? === I think about 7 o'clook in the evening.
C1d you stay there the whole nfght? === Ho, I was
there for about just over an hour, and then . went off.
And you reported the result of your assigoment to
31sulu? === That's correct,
Was he satfaffed with your report? === Oh yes, he waa.
And you safd 1t was on behalf of the A.W.C.? === That
fa correct.
Belt TGE. And you sti1ll say that the A.N.C."'s polfoy was of hon
violence? === That fa correct, my Lord.
Yes. Won't you even tell us how your ass!gnment out=
stde the country could help this poliey of non violence? === I'm
not prepared to comment on that, my Lord.
And then after having reported to Stsulu, you went to
Rivonta where you stayed about efght days? === That 13 correct.
Where d1d you stay fn R'vonia’l In the thatohed roof?
=== That i1a correct.
Who stayed there with yout Don't look at me as 1f I
don't know what i'm talking about Mhlsba, I want to know who

stayed there with you durfng the efght days that you were there?*
~== The Port *‘ElYzabeth wman.



55. ACCUSED HO. 7.

And you sti1il don't want to admit who he 487 ===
fo, my Lord.

Who else stayed 1n the thatbhed rooff === The two of
us.

Juat the two of youf === Yes.

Becasugse you koow there were three beds there? ===
There was reason for 4.

I know. What was the reason for 1t? === Well, there
were three people ustog the beds.

Three pesople. It was yoursslf, the man from Port
Elizabeth and who was the third one? ==-= What pericd are you
referring to when you say thore were three beds there.

I'm talking about January, 1865. I'm dealing with
your stay of e'ght days there. Who was the third person? ==e
There wWerco two beds at the time.

Only two beds at the time? When was the third bed
moved 1n? === I found i1t there at the end of June, when I came
there.

Was that for the firet time? === Yeos.

There were [our mattresses? ~-=- Yes, yes.

what was the reason for the fourth mattresa? ==-- I
don't know. Becauss on one bed they were usiug two mattresses,
accused Wo. Se.

He was usfug two mattresses? === Yea.

Aggused lo. O. when did you meebl bhim there for the
first timet! === Lnd of Juce, 1963,

Bxaotly when Tu Juue! === The datef

Yes? === I think it was on tho night of the 30th.

The night of the 30th June that you met him there? ===
Yoa.

Ald he atayed on there all the time until he was

arrested? =-- No, he only stayed there about two days then
he lelk.

He left? ==== Yagz.
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khy? === He told ws that he was gofng to where he
s staying.
Whyt === [o weat there spectally for a dfsguise and
then he completed that aod he was leaving.
I'11 coue back to that just now. Let'as atiock to
Jour ffret vistt to Wvenia 1o January for eight days. Yonu
gay you were there with thfs man from Port ilizebeth. What
was thts man from Port Llfzabeth doing there! =--= He was hiding.
From whom? === prom the pnituﬂ.
what was he doing 1n Port Elfzabeth? === He was
werk'og Yo a faotory.
where? =-= Port Elfzabeth.
Ycs, but what was he dofng at Rt'vonlal! === I gay he
Was hidfng, my Lord. |
Yes, I konow. ODub now what work was he doing at
Hivon'a wihen ke was there? Just hiding? --= Well, most of the
t'*me “e was reading textbooks and news papers.
Co behalf off === He d1dn't tell us what he was
dofng, he d*dn't tell amayvedy.
So you dou't huow whal work %a was dofaog there? ===
I ezay the work he was doing there - he was there for kiding
rurposes. With'u the t'wo I wes there be was mostly
cocnpying hiusgell with reading. the news paper.
Writing? =-- Well, abt timea, yes.
¥Wrhat? === Letteors.
To whom? === I don't kuow,
About what? === | dou't know.
“What books was he readipgy =-- Textbooks. Some of
them *n cornection with goerrtlla warfare.
Yeg? === Politics,.
Readfng books on guarr#llaiunrfara for amusement, for
reolaxatfon, I suppose? =-=-- For knowledge.
Por knowledge, for what purpose? === Knowledge to know

To know and to apply what you learnf =-- lot
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necessarily.

You kncw he wes on the pProvincial exeoutive with
you 'n Port Zlfzabeth for a loag time. And you mean to tell
his Lordship that you don't know what work he was dofng there
and why he was dofnz what he was? === Even 1f I know, my Lord,
i wouldn't tell.

ancidentally was he a Commua!st too? === I don't know.

You don't kogw,. But he read political booka] ===
That's oorrect.

But be st11ll rematned a member of the A.N.C.? === I'm
not prepared tc coamont on that. ,

And during the efght days that you were there, what
were you defoy? === Moptly road?ig.

And what were you raaé*ng nowl === lews papers.

Yes? === Textbooks on history and soc on and politics.

Polittos Yes. The history of your people? === The
hiatory of th's country.

Yes, what other books? === That was sll.

0%d you read the hf'atory of the Cuban revolution? ===
No, not wh'le I wags there.

The hisfdéry of the Chinese revolutfon? === Hot when I

Was there.

The higtory of the Algerfan revolution? === Hot whep

I was thare,

Where did you read those books 1f you didn't read
them then? === I have read them.

When? === 3sfore.

wWhere? === ,n this couatry.

Whore? === Port Elfzabeth, Johannesburg.

Whereabout fn Johannesburg? === In the townships.

In the townships. Where d1d you stay 1n the tpuh-
sh*ps? === I'nm not propared to divulge 1t.

For wkat purposc were you readfng books about the
Cuban, Algerian and Chilnese revolutionf === It is history.
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wl course ¢ Te hifstory, out for what purpose were
you readfny 1LV === knlizhten myselfl.

For what ultimats purpossel =-- Ultimabe purpose?

Yes? === I doa't kaow when you are reading a beok
tbat you bave a certalo purpose Tu view.

Why d1d you plck up this book? Why didn't you read
some other oooka? why d1d you partfeularly read those books? ==
- I'm a politfolan.

I know you are¢ & politfetau fa the A.N.C., And the
A.Ml.C. we are btold = at least you want ua to belleve = was =
noo violent organisation %o 1961/62 and '63. VWhy concern
Yourself aboulb books dealtng with revelutions and guerrilla
warfare? === WJell, there 18 a very good reason for that.

Let"s hear tt? =-- The reason is that the internal
pol*tteal stteetion compelled wme to do 't.

Compelled you to do *t. And the 'nternal politieal
8*tuation ;ﬁidgnmpallad you to resd those books was the
suppreaston of the masses fn th's couutry? === That s correcti.

ithat *s correct. Agatnet which you and your colleajuea
were {1ghtdug? =-- P*ohb?ng agatnst the forces that are
suppreastuys the pooplo here,

And you fouud yoursclf up agze*nst a stone wallf ===
well %a %8 a correct apprafsal.

Yes, 't T3 a correct sppratsal, and you were
preparing to stors that steoe wall? =-= That 48 correct.

By reveluttonaty mothodB? === You mean by oon
revolutfouary methods.

-~And foeluding revolut®onary methoda? === If the
situatfon was to foraee us to do 1t. |

Yea, and that *a why youn were reading those books in
preparationy =-= That 13 correct.

It took me a long time to get 1t out of you. Now,
when you wers *n the thatahed roof these efght days, did you

rematn fndoors all the timef? === Well, fn the evenings I umed to
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£0 down to the river.

And durfoz the day? ==« lostly I was indoors.

Indoora. 01d you not move arouad? === hlo, my Lord.

So these people who tegtifted, Ld'th Kopane, Josepl
Kshene, Hakola, Makoela, Makeuna and Molane, all these six
wWi'tnesses who say that you lfved Tn the thatched roof are
tellinz h1s Lordship the truth? --- Oh yes.

It was oever sugzeasted to anyone of those aingle
Witnessea that you were dressed in ao overall. JNot to one of
them was 7t suzgested? === Ky Lord, I must meke this clear,
that the gquestfon of the overell, I was given that right of
putting 't on when I came at the end of June, 1863. in
January when L was there and In FebLruary when I was tﬁnr-
4 dia nof use an overall.

Wby not? === Well, to me I was indoors and T didan't
thick *t was necessary for me to use an overall.

How, walt a mifoute., What d'd you say, 16 was
suggested to you, you should wear the overall when? === In June.

Eed of June, 15637 ==« Yas.

who suggeeted 1t to you? === It was ko. 2 and 4.

KOs £ acd Lo. 4 1u June, 1563, and why did they
SuLsest you shoulcd wear the overall? === For a dfsguifse.

Apd d%szutse yourgelfl from whose eyesf === Prom the
péople who may posstbly come fubto the larm,

Ipcludiang the polfcel === {f course, yea.

Row, let me read to you your evidemve=-in=chief. "IL
Deceaber, 19ck, 4 wenbt to ho. £ house, to whom i reported on
the fulfilwent of my missfon. He then :u;gaut-d that possibly
the polfeoe would be lookfog for we, and that therefore I should
g0 to Rivonfa where I was taken and whers i stayed for about
eight days Jn January, 1963." You were ul;nnﬁ by 3isulu fn
Deceunber, 1582, that the polfce wounld be looktag for you

posstbly. Why dfd you walt unt?l your visit to Rivonls In June
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and for the ffrat tine put on the overall? === [he regson is
Decause I was Indoors all the ttme while I was on the fam
there.

i's talking shout the overall uow? === The idea of
the ovorall 4% zot come tu me unttl then.

9y the way, dc you remember that osth that was

found *n the pocket of the overall ycu were wearing? =-= Ilye
read 1t herec.

Yes. You read 1L here for th: fM1st tfme? === jo,

'n February durfag the case.

Yoa, you were shown those two documents? =-=- When?

3y your Counsel 'n preparatton for your evidense? =e=
Yos.

An? I'm not certain what you told my learned f£riend
fa reply. You say no oath was required by auy organ!sation? =e=
I d24n't put 1t that wav,.

How 4%3 you put 1t? === 3y the A.N.C.

Trat oo ocath was regqured by the A.H.0.? === Yasg,.

Was an oath roguirod oy the MKY === I don't koow,
but L' told that thewre was an oath for the MK,

Oh, who told you that there was an cath for the MEK? ==
= Aconsed Ko. 4. |

Accised No. 4 When did he tell you that? === When
we were discuess*ng this very oath.

That%s what ke told you? === Yes,.

#When was thts? === Murfn; this case, my Lord.

Wron? === Well, T caa't say. We've been consulting
througbout' thta case,

And he Eold you adbout the oath of the MK? === Yes,
that 13 not the same oath,.

But you of course say that the A.N.C. had no ocathf ===
Yen, thevy had no oath, my Lord.

Lot's just oranch off for a miaute. Do you know

Dennet Mash®!yana? === I've goue to know him.
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Yoa, 2o has beea guoted very ofben by your learned
Counsel as one of the men wio satd that Bennet never sald
that any questfon of violence or sabotage was spoken or
referred to at the Weetings of the A.4.C.7 That 18 correct,
tan't 187 === Just put the question agaln, please.

1 sald, Benoet Haskiyans was very often gquoted by
Counsel for the Defaence 1w support of a sugzestion aade that
BADOTaxe was aever dfascusscod at the meetfngs of the AN.Cuf ===
That's correct.

Tc that extent Senalt Mashliyana told the court the
truth? ==- (h yee.

well, let we read to you what Benuet Mashiyana says.
¥ou know of course that Benuet Hashiyana was a member of the
AsiieCs atnce 15517 === I cau't account, but . take nis word
for 1t.

| You'll take kis word. Godd, I% very pleased. He
told hia Lordship that he waa the secretary of the Westbank
Locatfon Bramch. You dow't dtspute that? === I don't,

Dian't you kuow 157 === I 3ida't.

And ne says thalt Lie was the cont&ct between ks
oranch: and the Hgziuvual Committes of Cest London which was
knowa as the Hextousl Efgh Commaud. D44 you know that? === I
have wo Idva woout thal, bul ke ¥s confusfng the questfon of
the High Cowmnaad.

Welli, hiis Lordsulp pub 1t clearly that thers was a
gonfusfon. wheu Lliey src refesr?ug to the Natfonsl High
vommand or Lt High Command, they are not referring to Rivontaf
=== (h yos.

ol course you of course kuow that the Hatfonal Highb
Comsand was at Hivonia? === That I don"t koow.

You don't know that. You've mever known that? ===
i've never known.

Wnerc Jid Ho. 4 cperabe from? === Ko, 4%

Yos? === He was 1a Rtvonia,
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Lot me toll you something else that Bennet says,
cefore I come to this other portfon. He says that (George
Xomane, do you know L'm, chatrman of the A.4.C. at Sest Londont
=== ¥Yo8, I know Komane.

A theu he says Jobnsoun makabela? ==« o know him,.
£ Alsy hoouwll as Kontot!d === Iiat 1 uau't-knaw.

fou didn't kouow that? Ihat he was the ohief of the
Lgglonal bYyn Cowmand of Kast Loadon which fell under Port
Lifzaoeth. 0'¢ you kuow Liab? === I kopow that he was a promi=
nent member of the A.4.C. &b Last Londoa and that Last London
"o fact [ell uvnder the jurfaciction of Fort Elizabeth.

Ihts 73 what he told ks Lordship. "We had to take
an vatk tc cerry out the directers from senfors, espeoially
The Volunbeer=tn=ghi'el." Was therc mwot &u oath required to
be bakeu vy the wembers of the A.W.C. Wac Bennet telling a
1fe? === s was Lellfog tho diuth fuscfar as the Volunteers
T Lhe Voluantoer Groug.

The Voluutoor Groupt === Yea.

~nd whaet was the Voluubteor Group? === In the A.N.0.
there was the Voluiteer 3oard which was fu charge - 1n each
bransh thers was a Volunbteer Soard $n charge of the volunteers.

7hat was a voluateer regquired to dof === To do
AHWeC, wWorlk.

What part*cular kind of work? --=- Propagaada work
organtsta; meetfngs aand so on and 80 On.

3ut that was what the A.K.C. was do'ng all along? ===
Yes.

That's what the A.N.C. was doTng all aloug. Isn't
that so, werea't they dolng that all along = the AKeCo? ==e
S'nce 1962 the voluntoeers came Tato belng.

for whal purpozs? =-- To velunbtser to do extra work
for the orzan?saton.

That®s what I wsnt. Wkhat was the extra Work? ===

Orzéntsattonal werk, my Lord., DYstributfon of leafletBeses
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BY THE CQURT: Was that not done by all the members of the
A.N,C.? === (ACCUSED) It was the volunteers that they took
to do extra work, my Loxrd,

BY _TRE QOURT TO THE AQCUSED: Yes, but wasn't that done by all
the membera? The distribution of pamphlets and propaganda
and that sort of thing, wasn't that done by all the members
of the A.N.C,? === Yea, but when you say you are a voluateer
1t means that you are prepared to do more work.for the

organisation,

As his Lordship put
to you now, every member of the A.N.0. was bound to do what
he was reguired to do? === Correat.

Dt stribute pamphlets, palnt slogans on the walla? =-=
Then you will say that I volunteered, that at all times you
want me to do any wWo. rkK...

Extra work. === Extra work I am ready for it.

Right. What was that extre work? Yes, go on. What
was that extra work that they were required to do. That'a
what I want from you. What was that extra work? === Jor

I want some workers
fnstance, my Lord, 1f fn a branch g YK Wssd to do some
work, I"11 go to the secretary and say "1l want voluntesrs to
do this work' and he will call them and they will do that
partfoular work. You don't go to each and every meamber of
the organisation.

Were the volunteers also known as the Amadell =Kuraf?
=== That 1s correct, my Lord.

Yos, here 1t 1s, yes. Now, I'm going to read to
you from the smme Bennet. This {s what he says: "The
volunteers under us were soldiera called Illdllizrlurl-_ Kufa
[h:t told us) they were the Deapisers of Doath."? === This
oM ginated during the defiance ocampalgn, you had to defy the
unjust laws.

Tea? === #ﬁxgnln; to jall, serving the sentence,
not pay the fine.
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Yos? === And the words of "Amandla nga wethu"(?) was
used too sometimes up to now.

But where d1d death come In. You go to jall, you
pay your fine, you-defy the laws. "Desplser of Death” What
death? ==--It was just & mere pamphlet to show that even if
you were to meet death.

I'm golng to show you just now correspondence.
Weren't those the soldiera that were sent overseas for training,
and known as the Amadela=EKufa Despisers of Death. Isn't that
80, Mhlaba?? === Well, you speak of soldiers, you nh, there
were no soldiers, and what I underatand by soldisr thers must
be & rifle. And we were not using rifles.

Yeos, but you use black powder? === 1952%

No, X'm not talking abont 1958, I'm talking now
about 1961, 1962, 1963. Now let me read on what he says: 'Ihe
voluntesrs under us were called soldiers Amadela-Kufa. They
had to distribute leaflets re June 26th "Preedom Day'? =--

What year was 1t?

This 15 now 1n 1962. Is that right? === Yes.

"They also had to kill a person {f required to do so'
That's what he told his Lordship the Amadela=Eufs...f==- That's
not true,

That's not true? Rfght., Then he says: "They were
sent by Mark Mazisa. Do you know who Mazisa 18? ==- I don't
know him,

Kover heardof him Mark Maz{sa? === I heard about hip
name during the prosecuting of ....

For the first time? "Por milttary training in
Ethiopta, Algeria and Tanganyika, to come baok and to fight tre
Government for freedom. Alse had to traln others to come bacd
and commit sabotage to oripple the Government. And among the
targets were power stations, police stations, Bantu Admintstra-
tion offices and poltee statifons.” INow, what do you say to
that, Mhlaba? What have you to say to that evidence of Bennet
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Mashiyana? All 11es? =+= That 1s not trwe.

And ss I am reminded now by my learned eoleague, did
not these Amadela=Kufa, did they not wear special uniforms? ===
Yen.

Yes. To afngle them out as the 'Deaplsers of Deakh'?
=== A8 volunteers.

Who by the way was the chief volunteer? Who was the
chfef volunteer? === Where?

The National Chief Volunteer? === At what stage, ny
Lord.

At any stage you like, we'll go through all the
stages. Name them as we go along, 1f there were changes? =--
Accused Ho. 1 was at one time.

Yes, what time was that? === During the Deflance
Campaltgn, 1962.

Yes, and who else was chief volunteer? === Nationall

National, yes? === He was the oaly one.

Who was the chief volunteer in the Port Elfsabeth
area? === Wilton Mc@uire.

Wilton MoQuire, we meet his name again. Who else:1=-
== That 48 the New Brighton Branch.

Hew Brighton Branch. Who else wre chief voluateara?
Go on, each branch had a chief voluateer? === Well, I'm not
going to tell the branches, but 1n the Provime - for the
Cape Erﬁﬂnﬂ- Dr. UnjJonkwa was.

And East Loadon? === I don't know.

is it ot a faot that each branch had a chief
volunteer? === That's correct.

That 18 correot. 4nd who are these chief volunteers
of each of the branches that were fn Port Elizabeth. You've
mentioned Wilton MoQuire..?=== For New Brightan.

For New Brighton. And there were other branchest ===
I doa't know about other branches.

You don't know who they were? By the way, the
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Hational Volunteer was, as you say, Ascused Ho. 11 === That'a
correat.

And did hq go over to Algeria to receive military
tratning there 1n order toc come bask and distribute pamphlets?
Ia that what you are suggesting? =--= No, he made the admission
ch ar fn this court what he gons there for.

Yes, but he was the national volunteer for the whole
country? --- As a matter of fact he was not golingin his
Gapacity as & national voluateer in the firat plase.

In what oapacity d1d he go? === He was sent there by
the A.H.C.

Let me read to you from EXHIBIT T.20 (page 35) You
keep this letter in front of you. =y the way, who 1s the
chief volunteer 1n the Transvaal? =--=- I don't know.

And Natal? === 1 don't know.

And yet you were the great organiser, appointed by
the A.N.C. to go and organias things firstly in the Eastern
Frovinee and then you were going to organise things on the
Reeff === That's ocorrect.

And you can't tell his Lordship who was the ohfef
volunteer? --- My lord, I have given evidence here whioh shows
that from Qctober, 1851 to December 1858 I was fulfilling thil
particular misaion and I was not actually dealing with the M
plan at the time., I started to be given i{nstruetions with
regards to the M plan from Jaauary, 1963.

So you were fulfilling a mission...?=== And I satd
at that dats I had to go to the Eastern Province.

S0 you were fulfilling a mfssion,for those 14 months,
you are unable to tell us about the organisation in this
ocountry? =-= I'm not suggesting that, but I'm suggeating that
1 was not doing M plan work within that perfod.

But you told his Lordship you were doing A.N.O. work?
=== Exactly,

And you oan't tell us who the chief volunteer Was? ===
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"~1% T7E. Yes, and when you came baok and you were asked to
organise the Heef in 1863, who was the chief volunteer then?
=== I hadn't started, my Lord.

You hedn't started, and you don't know, not even to
this day. Let's read about the ohief volunteers in this
doocument. You know whko Mbos! 187 === I don't know, my Lord.

You know who MIB 1a? Look at the letter, you san
read, you were & lawyers clerk. You don't know ? === No, my
Lord,

Let'as read that letter and I'1l read it with you.
"fhere seems to be a uhund-ﬂtnnﬂiug'nhnut "students” ! Dar(i)
was referring to the imadela-Eufa and this has now been
straightensd out. The position as we underatand from Dar 1is
that they have arranged an airlift plene for the 3pth May.
This 1s to Christiaan Madela Kusa from BF oo that day, and
they request that you arrange for them to be in BP on that
date without fall. This maochine will carry 25 of them,
Furthermore, Dar suggest that as many Amadela-Kufa's as
possible should be sent to BP before the lat July to beat
the date line on froedom of movement. They will be in a
position to negotiate alrlifts and also devise other methods
of transporting them withont much delay, It appears,
therefore, that numbers should not congern you very much in
regard to clearance from BF. These arrangements have been
made by Dar in pursuance of & letter of April 3rd, ia whish
you streased urgency in thfs regard." Amadela-Kufa, were they
going to be sent to Bechuanaland Proteotorats to be flown to
Dar-eg~-S8alaam 1n order to be trained how to distribute
pamphlets? === I have no idea about this letter. I'm not 1o a
position to comment.

Does this letter that I read out, does it not refer
to the sending of these tratnees. Outside the country for
military training and guerrilla warfare tratning? ==-- I don't
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know.

You don't know, and 1l'm not ﬁn:lng to argue with ybu.
How long were you an artfoled olerk? -'-- Eight years.

And youunderatand Englfshe...? === I was not an
articled oalerk.

You were a alerk for otght years and a mesaenger.

You understand Epglish? === I do.

You spesk it well. And you are not prepared to
say that this imsdela refers to the trainees who were sent
out of the country for military trainfng? -=-- I say, ay Lord,
L have no knowledge about the letter....

i know you've got no knowledge, but i'm asking you
what the letter reads. Isn't it olear? -—- I can't comment on
that.

Now, let's go bask to the ocath. You say that
Robert and Bennet Mashiyana - 13 he right when he says that
wWe bad to take an oath to sarry out directdvesfrom senlors,
aspeatally the volunteer-in=-chlef? =-- If hl was a volunbtesr.

He must have taken an oath? =-= [f he was a volunteer

if he is a mlpntaar. We ara tniidng about TnMHH
now in the A.N.C. according to your evidence, and you sald ne
oath was required 1n tlhﬂ. A.l.C. Thﬂi‘l what you sald just
now? === I corrected myself by saying that 1f you are
dealing with volunteers, there 1a an oath in the volunteer
group.

Why an oath for volunteers 1f they are only to
distribute pamphlets and paint slogans? =-=- The fast that
you undértake to do extra work and to do more work, you have
to take an oath, only _i‘nr that.

It's a word lfke k711lfng of peopls that were in
the way? =-- Ho question of murdering people.

That's what Bennet Mashyimma says. liow, let's
turn to another one who has also been quoted by my learned
friend as an example of one who has never sald that sabotage
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was disocussed at the moetings of the A.N.C. IN East London.
Reginald Mkgoebe. Do you know him? === I do.

He joined the A.N.C. %n 1952, and he rejoined 1t
fn 1661 after 1t had been bauned when the A.N.C. was mt::-
run on the Mandela plan. Is that right? Right? Can't
commont .

Do you know Bongeo? === Mo, your Lordship.

) ever heard of him? === I've heard of him since
thia case.

Where have you heard of him. In this court? ==
That's correct.

He 18 the chtef volunteer for East London. Ypu
didn't know that? == HNo.

Mexbers were appointed by Magabele. Did you know
fhat members were appointed to that Reglional Command of East
London by Magabela, the one I've reforred to already. The
contact man between East London and Port Elizabeth? === No.

Now, this 18 what he says about volunteers: “Raoch
cell had a volunteer who had to organi se other voluantesrs.
They had to obey orders from superiora. They were punished
1f refused. Volunteers had to sfgn a form and take an oath
to carry out their duties (this was 1963 he 1s referring to)
Hagabela and Bongce were my superiors and I had to obey their
orders without question. About Hovember, 1968, Bongoo taught
us to make petrol bombs to be used againat persons by the
Yolunteers who were agalnst the A.N.C.....J_==- Who wers
against the A.N.C.7

Yes. That 1s what Reginald Mkgoebe told his
Lordship under oath. And then he goes on. And he says the
first time he made sfx bombs, the volunteers took them, they
divided them up fnto two batches, the first batoh went to
Djanes(?) house, he became a member of an Advisory Board, and

the A.N.C. was azainst 1t and we made an attempt to blow up his
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place, that fs Item 102, and as far as item 101 the house of
Tongelil, you know him, the sssond batoh went to Tomgeli's
place, he was a Sgate witness agafnat T. Tumi, a member of
the A.¥.C., and there the attempt to bomb his place was
sucoessful. Item 10l. Then he goes on to say what else
the veolunteers did. Item 122. Deocembesr, 1962 Bongoo and 1
made four bombs. We seut the volunteers to Hoje's(?) pm;,
Wwho was the chief ambassador for chfef Sandela, who had aaid
we would not get frecdom evea 1a 20 years as we Were too
unoivilised. We also had a revolver to ashoot him, bombs
were uged, two girls were injured. All of them dfed.

That was the work of the volunteers? ==-= That is oot eorrect,
my Lord.

Are those all lfes? === It 15 & tissue of lies
foesofar to suggest the volunteers were ast up for the purpose
of killing people, and that voluntesrs were automatioally
members of MK. That 1s not correct. R

That's not correct, but 1s 1t correct then that
the work of volunteers was to blow up aymbols of nplrthlihi -
Not the volunteersa.

Ho, who would have blown them up? === The MK unitas.

S0 all this svidence of Masgjyana and Mkgosbe is
false from beglnntng to end? =-= Distortion of trus faots.

I haven't completed reading this. He goes on to
say: "The A.N.C. had volunteers for many years. The Regfonml
Command drew 1ts volunteers from those on the branch committes,
organtzed under the cell system, =od the chief voluutesr of
the Regfonal Command got his 1nstrustions from a contast of
& higher committee. Hagabele was our Regional Committee
contaoct and he would bring instructions.” 4nd even = now let's
leave aside the extra work that the voluateers had to do. You

admit that these volunteers were volunteers in the A.N.0.? ===
That I admit.

And you now admit that they were required to take an
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oath and sign a form? === That I admit, my Lord.

What was your position? Were you ever a volunteer?
== Yog.

What branch? === Hew Brfghton Bransh.

As & volunbeer, what were your dutiea? What did
Fou 1n fact do? === Extra work.

Lxtra work, What was that extra work? === Distribu-
ting leafleta... |

But you've been dolng 1t ever since you jofined the
A.H.C3 ~=- Yes, but I meant extra work, as i say.

what extra work? === For instauce at one stage we
were callod upon to do door to door work.

Yes. Such as? === Door to door work is to go from
house to house pre _senting th; poiinr of the A.N.C.

But you've been doing that ever since the A.N.C. was
founded? === And the ordinary wember was not expected to do
this type of work, but 1f you volunteered that rnﬁ'unru golny
to do 't you fall under the vnluntuafn.

Yea. What extra work? =-=- I'll say it was malnly
propaganda work. |

Mafuly Propaganda work, and propagandawork was tho
whole mark of the A.N.C. from fts very exfstence until 1861,
not sp? === 0h yea, oh yes. Very fmportant.

That 13 what his Lordship has been auggeating to
you that every mnember of the A.N.C. has been doing that all

along.

) When you left Port
Elizabesth to.come teo Johannesburg you wore still the ashief
wolunteer for the Eastern Province? =-= No, my Lord..

when did you give 1t up? === (Answer t{naudible)
At least you were a volunteer? =-- That 13 corresct.
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And when you arrfved in Johannesburg you were still
a voluntesr? === That 18 correct, my Lord.

Are you prepared to concede that when you went on
your seoret mfsaion you went as a voluntearf? -=- I'm not
prepared to answer that guestion.

By the way were the Satfonal scoretaries of the
A.N.0. required to take an cath? === No, my Lord. |

Only the volunteers? === Only the volunteers.

Only those who éid the work of .thl ?nlnntﬁrl were
requfred to take an oath? =--- That 1s ecorrest, my Loxd.

By the way, you %old his Lordship, and I want to make
quite certaln that I heard correctly, you don't know who
Mark Mazisa 7 === No. I doa't koow.

You don't know? === Ko, my Lord.

Never heard of him? === As I say i've heard of him
in thia case. |

For the first time? === That's correct.

Becanse BSennet Masiyana says this: “Mark Masiza was
the Chief secretary of the Hegional High Comwand at East
London." And you never knew of him? === I don't koow when he
was appointed, but I don't kpow him,

You don't know him? === No.

He was chiefl secretary of the Regional High Command
at East London = when? X haven®t got the date. You never
knew bhim as such? Before you left Fort El1zabeth or after
you came back? =-= No, I don't know him.,

low, you stayed at R'vonta for the first tiwe = ch
yes - wasn you came back from this secret missfon 14 months,
did you report to lNo. 2 immediately? === That 1s correct, my
Lord. |

The end of December, 18627 === That i1s correet, my
Lord,

On the assumptfon that you went cut of the country,
when you returned did you go to him in Johannesburg direot?
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Before callling anywhere else? =-= As I say, wy Lord, when L
completed the misasion I woent direot to him.

Hfthnut going to any other place fn the country,
wi thout seeing anybody else in the country? === I'm not clear
about this guestion.

You didn't report to anybody else beyond No. 2% ===
I reported first to No. E.

Wes he the firat person you spoke t;j&bur return
from your misston? =-- He was the first offioial of the A.N.C.
that I spoke to.

Eight. And was Johannesburg or Orlando West whore
he stayed the first place that you went to on your return
from your mfssfon? =-- Yes, my Lord.

Hight. And that was a day or two before the end of
December, 18627 === That is correct, my Lord.

Explaia to his Lordship why you sald 1o evidenoce~-
1n=ohief that 1n December, 1l¥62 you wers in Fort kKlizabethie—-
= I never sald that.

"Hepple burnt the papera 1o the stove before the
police ocame, After the 26th Qotober, 1961 I did not go back
to the Fastern Province until December, 1962.%"1 === You
mentfon purnfng of papers thaere and that was on the day of
the arrest.

I'm juast reading from your evidence=in=chief. You
spoke about the burnfng of the papers, and then this was put
te you and th's 15 the answer rﬂu_gnvt.“lrtlr 26th Qotober,
1961 I did not go to Eastern Proviace until December, 1962'fw=
= That 43 correect, ny Lord.

You were not in the Eastern Province then in
December, 19627 ==-- lo, my Lord.

That's a miastake Tu your evidence~in-chief? ===There
158 oo mistake about 1t..e.

Well, you ocould not have been in the Eastero Provihos
tn December, 1962, 1f you reported to No. 2 mcoused on the



e ACCUSED 0. 7.
return of your mfssion at Orlando West, the first place you
went to, a day or two before the end of December, 19627 ==
My evidence=-in-chief, my Lord, was that as from Oetober, 1961
to the eud of December, 1962, I was not in Port Llfxzabeth.

That 15 what you meant %o say. How, you remained
at Rfvonfa for eight days, you were then given thia mission
to go to the Eastern PRUvVince on behalf of the AN.Ce? ===
That's correct, my Lord.

And then you said you came back to Rivon’a at the
end of Pebruary and you remained there for about 12 deys,
which took you 1nto March? =-- Thai's correct.

Where did you stay on that second ocosaion? ===
In Rivonta.

Room No. 1?7 =-= That's ocorreact.

Why d¥d you go back to Rivonia? =--= For hiding
purposes.

You were still not wearing your overalla®! -~= Correct
my Lord.

Very, very negligent on your part. And who elase
stayed with you 'n No. 1t === With another man whom I don't
care to mention.

Just one other man? =-=- Yes,

And you are oot prepared to tell us who he 187 ===
That's correct, my Lord.

And what were you dofng there during those 12 days?
=== Roading. Mostly readfng.

And vwhat else? === 31tting down.

What else? =--- That's all, my Lord.

And writing? === Yes a few lettera.

To whom? === My friends.

About what? =-- jion political matters.

Tou 414 no work for the A.N.C.? =--= Hot within
that 12 days.

Not at all? Ypu were on holfday? =-=- Yes.
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And your frifend, whose name ¥g: :ﬁ:'::ﬁigflplrlﬁ
to tell, he d'd uot do any work there/elther:during those
iﬂ days? === I'm not prepared to answer that.

is that the same man who was there in January,
19637 === It's the same man.

All right. Aad although you were uow in the full
time employwent of the 4.H.C., thia is January/Pebruary of
1963. And tu January and Pebruary, 1963, the State has
1tsted 54 acts of sabotage, did you not hear about a single
cne of those acts of sabotage that were committed during
those two months? === With exception of what I might have
read or seen fn the news paper.

Only 1n the news plpﬂ?? -== Only in the news paper.
9Y THE COURT TO AGCURED; Only in the news papersa? --=- Qaly
'n the news papers.

They were the only lnuﬂﬂ_ni‘ information? =-= They
were the only scurce of my {nfomatbtion.
CROSS~EXAMINATION BY DR, XUTAR (CONTD,) 4nd then, just the
last vistt, you returned to Rivonia at the end of June, 1963,
for the third F{ma? === That 18 correct, my Lord.

But ‘n between that you had another misaion? ===
That 1s correct, my Lord.

How long did that missfon last? === Three months
and & half.

Three and a half wonths.' On whose reguest did
Yyou undertake that missfon? === On behalf of the A.H.C.

wWho had asked you to? === The National sesretaries.

Compriaing? === I'm not prepared to divulge that.

ﬁgT:ﬁlgétziE'::, he was on the Seoretariat and
dokoy(?) was untfl he left, but you don't want to tell uaie=e
o, my Lord.
And you Were asked to go on another mission? ===

That's correct, my Lord.
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Prepared to tell us where this mlasion took you? ===

‘Ho, my Loxrd.

Prepared to tell us the purpose of 1t? === I was
in connection with 4A.N,C. affeirs.

And theno can we take 1%, assuming that we can
persuade hfs Lordship that fn 1963 the poliecy of the A.N.C.
was one of violence, could we assume that you went over -
wherever you went on 2 mfsafou connected with a vielent
policy of the A.N.C.} --= Your assumption In the firat plaoce
Ya wrong, my Lord.

My assumption 13 wrong? === Correct.

Therefors, the seoond part falls away? =--= Quits.

But 1f I am correct in wmy assuuptions the second
half stands? =~=- Of course 1t stands, yes.

Now, you returned to Rivonia atthe end of Juns,
1963, for the third and last time, and there you found
Numbers 2,1 and 5% --- 2,4, and 5. That %18 correct.

Where were they atur_;.mg;'-? === In the ;‘hp;tp';’h;gﬂn.

And you were too? === That's correct.

That's why you bad four mattresses there? =-=-- Well,
when I came IN..ses

Tat's why you had four mattresaes there? --- Please,
my Lord, let me say this., When I came in that night there
were four mattressesn, and 1t would appear that two were
belng used by accused No. 5.

Accused No. 5 forewcnt the one mattress? =-- Thit's
correct, my Lord.

Incidentally you could see from the exhibit put in
the twe mattresses very olearly on the one bedf === (h well,
you agree with me then.

How, this was at the end of June, 19637 === That
s correot,

What was lio. 2 doing? =--= lo. 2, what I saw,
almost every day after breakfast, he would take some papera



ACCUSED ED. 7.
and a f1le and to zo owt.

puring the day timef? =-= During the day time. Ané
go to the van which was bshind the building.

Behfnd the buflding. And did he leave with the
van} ==-- The van was astationary. o

He used the van aa an office? === 30 1t would appemr.

And No. 4% Dy the way, did No. 2 wear ovaralla? ~==
Ho.

Wo. 4, what was he dofng? === He used to go out
with a f%le and scme papers.

Where dtd he go 0% =-= I'm not sure whether to the
main room or the adjo'ningz roowm.

When you apeak of the main room, what do you mean
by the ma‘n room? === The matn room whioh was belng ocoupleé
by Mr. Arthur Goldreich.

In the main house? =-=-=-- It was in the maln house.

And you don't know what work he was doing? =-- He
wag dofng A.H.C. work.

A.H.C. Work? === Yea.

Only A.H.C. work? === Well, I understand now he wes
also doing MK work.

You understand now. Wwhen did you {7rst hear that
No. 4 was do¥ng MK work? === Well, I was told during our
discusafon 1u the case here.

For the [frst tifme? --= For the firat time.

Althouzh Duma Nokws told you about the MK in
Ootober, 1961Y === That 18 correct.

And you did not koow then that No. 4 was one of thke
leaders of the MK === Ho, I d4d not know 1t.

Not unttl June, 19637 =-= Ho, I didn't say thab.

What di1d you say? === I said I came to know of 1%
during the ocase. That fa after the arreat, fn other words.

In other worda, even in June, 1§6‘&, you dfd not kmow
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that lio. 4 was doing MK work? === lo, all I knew that he
wes doing A.H.C. work.

Perhaps you are right, you were all doing A.X.C.
wWwork, because oursudbmission to his Lordskip will be on
tbe document thabt MK acd AN.C. were ouns and the same
organ'saticn. You may be right. Youn know Sisulu, Ho. 2,
was one of your coanrfdavisY =--- That 1a correct.

He was Cthe genuine seoretary of the African
Natfonal Congress? === What perfod are you referring to?

I'm referring now to 1963% === A11 I know about
him was that he was attached to the Hitiannl éunrltlrint.

You kpew that. Just now you satd you weren't
gplng to tell us ebout the liatfonal Secretartat. However,
and he was the man to whem you repcrted back on your result
of your ass?goment? ===-- That 18 correet, yes.

And he never took you wore ‘nto his confidence ami
tell you about the MEY -=-= Hg d1d.

What 4d%d he tell you? === He told me that he had
been consulted from tfme to time by the MK.

3y .the ME. Who consulted hfu? === The Hational
Ht'gh Coumander.

And what dfd they comsult h'm about? === Politioal
matters,

Well, what political matters d1d MK concern {tself
with apart from blowlag up court rooms and bridges and ra'l=-
way lfoes, sfznal boxes, w-mat other political work did the
MK do? === Well, personally I take 1t tkat even sabotage
sct*vittes are the conttnuation of politics.

And then Ho. 2 was therefore consulted by the |
Hat*onal High Command in connectton with the sabotage aottivie
tfes of the MKY === I Jdon't lncw actually fu detatl, but
he Sold me about 4%,

and ido. 1 was also a cloge conffdant of yoursty =-=-

That %8 correcté, wy Lord.
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You both hatl from the same province where you worked

together ¥n the tnterest of A.N.0.? === That 15 correct, ir Lord.

You both attended mestinge at Fort Elfzabethf ===
That"s correct, my LoPd.

You both addressed polltical meotfngs? === That's
correct.

And you come together, I'm not suggesting for the
firat tY'me, f0 June, 1963 *n Rivonta and you want his Lordship
to belfeve you d%d not koow even then that he was one of the
leaders of the MEY What work was No. 4 doing? === AS T BaF+ee

You sald A.N.C. work? =-- That 1s correct. |

Md you or d'd you not know 1n June, 1963 that Le
was dofng MK work? =e-= I did nob know.

You dfd oot know *n June, 1963 that your confederate
and conffdant from Port Elizabeth was doing MK work? =--= No,

I did not koow.

Apd you d1d not know that he was one of the leaders?
==e Of what?

of thnrHE? === o, I d41d not know that.

What d%d Duma Nokwe tell you thea fa Qoctober, 19617
=== He to0ld me that there are members of the A.N.C. who are
formtog MK.

Yes? Go on. You ffrat sa'd you heard of the MK
for the ffrst tTme from Duma Nokwe in Qotober, 1961l? === Mhat
18 correct.

what did he tell youf? === He told me that thers are
certaln members of the A.W.C. who are busy forming ME AND
tbat the Nat?onal execut!ve had taken a decision that not all
me_mbers from the leadership should be Ynvolved 1o ME work,
because we will be killfng the A.N.C., and he meationed that
smongst those who are busy formfng the MK 418 ascused MNo. l.

But he told you that that was the decialon pf the
Eatfonal Executfve of the A.N.C.7 === Yes,

e And he mentfoned Ho. 17 === Yas,.
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And Duma Nokwe at that stage was what? What was
his positfon? === Jecretary General.

Of the A.¥.C.? === That's correct.

And you were certainly an 1mﬁurt:nt figure in the
A N.C.? “=== Woll, to a certafn oxtent T was, yes.

Did you ask him what was KM géing to 457 === He told
me that 1t wea gofng to enbark on sabotage activities.

Sabotage act'vit®a? In what way? === By attacking
the symbols of apartheid.

In what way? === ipn & planned manner.

In a pllnnaﬂ'nannir. Yea? === Such as Labour Bureaus.

iﬁu? === And post offices and such Govermment
fnstallations.

And what else? === Az I say, all the Coverument
installations whiech are turning out apprthelid with effect.

Power pylons? === He dtdn't mention that.

Signal Boxes? === He didn't mentfon that.

EA? lvway 1lines? === Fe didn't mention thet. |

And how were these acts of sabotage to be committedt =
== In the same fashion, I mean, that they were going to be
selected.

3elected. By whom? === By the Rgglonal High Commané,
who are fo charge of that partfounlsr Regton, making use of Mk
unfta 'n that particular Reglon.

Yes. Regfonal Commands 4n Natal, Eastern Province and
the Cape and Tranavasl? === They will fall under the provinoce
of course,

And all four Regfonal Commands will in turn fall unfer
the National High Commend? === That's correet, wy Lord.

At Rivonta? === Not at Rivonta.

Where thenf Where was the head quarters of the
National High Command? === The MK was beling formed at the time
he was talking to me, my Lord.

But where eventually was the head quarters of the M} =
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== T was told that the head quartera of the MK were in the
townships.

Hever at Rt'vonla? === Never at Rivonfa. |

But d7d MK not do any work at all at Rivonia? ===
Not that I know of.

And yet Kathrada, who wasn't there as often on his
evidence as you, says 1t was easy to see that work was being
done at Rivon'as on behalf of the Communist Party, on behalf of
the A.N.C. and on bshalf of the MK. And yor who spent three
vigits, 12 days, 8 days,'n June , end of June to 1llth July at
Rivonta you never saw any work befng done on behalf of the MK!
Although durfng those tYmes, as I pointed out to you, in
January and Fgbruary alone 54 aots of sabotage had been
ocmmitted at least we allege had been committed. Right. And
now who fn partfcular were to comprise the ME unita? === In
particular?

Yes? 1In plain language who was to do the dirty
work of blowing up all these symbols of apartheld? -—- The unite
of the MK,

Who were the members of the Units? === Do you want the
names, my Lord?

Well, 4f you would g've me the names I would be very
Bappy? === No, 4'm not prepared to gzive you the names. Ais a
matter of fact I don't knoWssses

What were their political affiltatfons? Members of

Mhat organ!sation? === Acoording to the mantfesto they wore

prepared to take gufdance from the National Liberation movemert,
In other words it would be w!thfn the same work of the Congrees.
That's right. But now who were the 1ndividual members
of MK, to what organisations d'd they belong? The Communist
Farty? === From what I understand now, my Lord,they u-r:;;:zi the

National Liberatfon Movement.
Yes, out the lational Liberatfon Movement we know
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sonsisted of the Communist party = or you tell us who the
Nationmal Libsration Movement consisted of =~ eome on, you tell
us? === The Aerican National Congress, the Indian ﬂnwl;
the ooloured people's Comgress, the Congress of Trade Unlons,
the Communist Party. Those are the .‘..;u....

'ﬂ’lll,-. nention more?! === WYall, thease are the main as
I say.

Well you kmow it is a remarkeble thing, Mhlaba, wy
learned friemd, Mr. Berrange, has already sritieised the fast
that twe witnesses Behes! and Deadasi, both tell his Lordship
the identieal thing that they overheard at the Lobats!
u-:_tfmnn. and I hope you make a similar somment that I'm
going 0 make now, that you, Kathrada and Sisulu whea giving
us the eomponsnts, the msmbers of the Natiomal Liberation
Movement, all thres of you without exeeption d1d not mention
the most important _inliplmhnt bm » Ramely the MK,
BL_THE_OOURT TO DRy YUTAR:  Well, I don't think that 1s
sorrest, Mr. Yutar. He sald the MK was drawa from the people
from those parties, he has already sald the MK was drawn
from those pesople? ——= But I asked him now, my Lord, who
comprised the National Liberation Movement...

No, but he sald the MK was drawh fIom...? === Quite
that 1s what he said before, my Lord.

That i3 what he sald? --- As your Lordship pleases.
4 Ascording to his evidence ths Msmbers of thes MK were
reoruited from these various....? (AOCUSED) That 1s correst.
L) That means that the
men who dfd the aots of sabotage belonged to these organisas
tions, the Communiast Party, The I, dtfan Congress, the iAfriecan
National Congress, coloured pecple's Congress? =-- I'm not in
& position now to give the details. The MK was -upi-nn& to
draw members from those organisations.

low tell me, when Duma Nokwe told you about 1t that
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certaln members of the A.N.C. were forming the MK, did he
tell you who thoss members were? === Hs told me a few m:d' he
nmil:iun-& smongst others Agoused Naa.l.

‘And who were the others? =-- I'm not prepared %o
mention 1%.

Wes NO. 4 one of the othera? === He didn't mention
No. 4.

He did oot mention No. 47 === No.

And strangely it has now been conseded that No. 4
¥as a member of the National High Command of the MK} === Well,
the position 1s, I anderstand now he was drewm into the
National High Command around about that time, and I wasn't
there at Rivonia at the time.

Well, who were the others that Nokwe mentioned to you,
apart from No. 1Y === As I say, wy Lord, 1'm not pﬁﬂrﬁ to
divulge thelr names.

Not prepared to, but you know who they are? =--- I do.

Right. mHow, you sald that this was a desision of

the National executive n.t__tl- A.N.0.? === Insofar as to allow
this part of the iudlrih!p.

Is allow the correst word or ia

sponsor the sorrect word? =--- Allow, my Lord, not sponsor.
CROSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR (QOND.) Well, 1 need not say
anymore, bet I just feel I shonld round it off by quoting to
you the qﬂdn'up ar Mr. Z. lr. Z says that Slovo sonfirmed
at Rivonia to him what Modesi had told him before, that the
A.N.C. had now gone over %o a poliey of violense. 3lovo sald
that Umkontc was formed to commit sabotage. Thers was to be
no killing or !njur;r'. Is that tnmﬂf w=w Yan.

And that the decision was taken by the exesutive
of the A.N.C. Is that sorreet? =--ihen 1 say correet, 1 hope
you are not going to have the impression that I'm aceepting
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what 18 being sald with regard to the first portion of 1%. |
I'm only saying yes imsofar as no killing.

Bat oan you deny that the Umkonto was formed -
well, yow don't deny it that the Umkonto was formed to
ocommit sabotage? === I agree with that.

Do you deny what Mtemba told his Lordship that
Slovc says 1t was a decision taken by the esxecutive of the
A:N.0.T === To do what.

To commit sabotage. That i1s to form the MK to
commit sabotage? === I don't sceept that statement.

BY_THE COURT: To ellow them?
ACCUSED; To allow some of the members.

LAN | . _ And he says it was
also a deotsion taken by the Oongress Alltansce.  Was that
deoision taken by the Congress Allianse? === I'm pot sure
about the Congress Allfanace.

And & person Luthull had alsc agreed? ===~ Ipat I'm
not sure of, I don't kmow about that.

Because the struggle had gone through the firat
stage and had now reached the seoond stage of sabotage. Is
that not #0? === lIpsofar as reashing the stage of llh&tlﬂl.!,
the stage was reasched.

The stage was reached. 80 you do madmit then..? ===
But ifnsofar as what was sald by Mr. llnm,; I wasn't there, and
the statement alleged to have been 'llﬁ- by ¥r. Slovo, certatnly
I regard it as an insorrect statement.

Well, put 1t this way. Sisulu was a more senior
offielal-than you? == That's correct.

Kathrads, how did he stand in relation to politisal

fmportance in the National Liberation Movement? === Well, I
think that he was junior.

Junior to you. Do you know what Sisuln told his
Lordship, that he first heard about the formation of the MK
from No. 1 1n December, 19617 === Who 13 that?
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Yos, S1sulu said he :ﬁ;’:m about the formation
of the ME from Mandela - I've got the evidense over hers, in
9617 === Aren't you making a mistake there, my Lord. I
suppose you are referring to Agoused No. 5.

Kathrada, I beg your pardon. EKathrada sald that
he first heard of the formation of the MK from Mandela in
December, 19617 --= Well, I acoept what he said, aceused
No. 5.

Any reason why he should only have been advised of
1t, seeing that he was ond of the representatives of the
Indians, much later than you? === Well, evem 1f consultations
wers made before December, 1961, 1t 1a quite possible that ke
was not at that consultation.

Mnally 3isula says that this idea of committing
sabotage by MK was disoussed 1n Juns, 1961, You know
nothing about that? === Yo, I wasn't there. i don't know.

And this 1s what he says: 'When the Government
ignored their demand for a National convention and after the
stay at home strike at the end of May, 1961, in June, 1961
we joined dfsoussions of going over of ecommitting asts of
sabotage. You never knaw of that? === I never knew of 1t,
but I secept his statement.

Now, we've dealt with your third stay at Rivonia .
The second time of course when you stayed at Rivonia,
you were there for four days only? =—= The second time?

That was the third time? =-- That's coresst, my
Lord.

You remained for four days? ==~ That's correct.

Why did you leave Rivonia? === I was told that 1
should go and stay for the time being at Travallyn.

Why? === I was told that a new farm had been hquht

Who told you that? ==- Acoused No. 2.

What did he tell you? === Eﬁ told me that a new
farn had been bought by MK and 1t 1s going to be used for
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hiding and for trainess that were Iin transit.

Yes, go on? === And that I should go and gtay
there for the time being.

30 Now Travallyn i1s bought by the MK to be used for
hiding and for the use of the tralning of tralnees? === ¥or
thl:trlining of traioesa?

For tralpees in transit? -~-= That 1s eorrect.

Now, you've been to both plases. Travallyn and
Eivonia? === That 1s sorrest, my Lord.

80 have I. Isn't Travallyn a very exposed plase
by comparison with Rivonia? == That is correst, my Lord.

Isn't there less chance of being found at Rivonia
than at Travallyn? --- Comparatively, yes.

Travallyn 1s a small place on a hill. There is a
lot of ground behind the house, but there aren't those blg
trees that you've got at Rivoniz. Net so? --- Yes, I agree
with you.

There 1a no seoret road at Travallyn such as you
had at Rtvonfa from whick you could esoape, in case somebody
oame along the maln recognised road onko the premisest === I
don't know.of any secret road at all.

You don't know? === No.

You've been three times to Rivonia and you don's
know that seoret road at the bask of the thatehsd roof?

B _IHE COURT: I don't think that was the answer. I think,
wasn't the answer that there was no exit road at !rﬂallrnt

ACOVJED: There 1s a road leading to the farm, my Lord, #rom
the main road.

RL_THE GOURT: No, but I'm referring to Travallyn. Travallyn
there 1s only one extt? === (MITHESS) Oh yes.
B _THE COURT: You know that there 1s more than one axit at

Rivonia, don't you? =--- (ACGUIED) Yes, I think there is a
gate further down.

And that gate is
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econnected with the out buildings at Rivonia by & sand road
newly made?? === I'm not in a position to ascount for the road
there what 1t was intended for.

In fact you mentiomed 10/15 minutes ago that No. £
went to work in the van whioch was atanding at the bagk? ===
Yes, my Lord.

Where did that van come fa? The main road or that
other road? === I don't koow.

But 1t stood at the back? ==~ (Oh yeas.

80 there was a road at the back. How ecan you get
to the back then 1f there 1s mo road? =--- I wonder 1f you have
to go behind the building there mast be a road In thelir oun
Place.

That's what I'm saying. And one other thing. If
MK decided to buy Travallyn, uwhy was Goldberg used? =-= Well,
the reason that has been advanced here 1s because he was on
his way out.

On his way out? === Yes.

And perhaps he is also conneoted with the HE? ===
That I don't know,

Now, you were again going in hiding to Travallyal ===
That's correet, my Lord.

Who took you to !ﬁl‘lll'].rn!‘ === Ascused No. 3.

¥o. 3. He drove the comble? === That's sorrest, my
Lord.

Who went with you? === jocused Ko. 4.

Why did he go wWith? ==~ He also had to go and stay

at Travallyn for some time.

Why? === As far as he 13 conscerned he had a hiding
place somewhere, but I haven't got the detatls. I Was told
thm. was something wrong there for the time belng, 1t is
golng to be regularised.

Who did you leave behind at Rivonia when the three
of you left? === Asocused No. 2.
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Only acoused Ho. 27 === Yes.
He had not yet gone over to Mountain View?! === jhat

Tor?

Accused No. 2, you left him behindl =-- That's
sorrect.

o, 5, was he there? === He had left.

Do you know where he had gone to? === He didn't tell
as,

D1d you take any clothes with you to Travallyn? ===
I had no clothes with me, I had only the ¢lothes 1 had on.

What about the overall? === 1 left 1t behind.

Why? === Well, because I was told that I will be
going away very soon.

Where? --- Going to do MK work...... M. Plan.

Right. We'll keep that anawer.

low, let us come now to Rivonia to your return in
1963. 0On the 1lth July, 1963. Right? === That 18 correct.

By the way, you safd that there were dlsoussions
at Rivonla in oconneotion with guerrtlla warfare? Ferdon me,
I should have made it perfeoctly clear. There were discussions
about guerrilla warfare at Rivonia? =-- Yes.

Between whom? === Between Asoused No. 2, 4 and
myself.

What were those discussions? =-= Well, we were
discussing whether 1t 1s posalble or not to embark on
guerMlla warfare.

Who suggested that? === We were disoussing it, the
three--of us.

Yes. Now, wbo posed the question 1s 1t not.
possible to embark on guerrilla warfare? =-- I'm not quite
sure who atarted 1t.

Well, 1t could only be cne of the three of youl ===
Of oourse, yes.

And for what purpose was that guestion posedf ===
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It was a burning issue.

Yos, yes? A burning 1ssue. Why was it burning? ===
I suppose there was a demand from the rank and file.

A demand from the renk and file, for what? =--- For
the purpose of adjusting the activities of MK which was
sabotage activities.

Demand from the rank and fils of the MK to adjust
the aotivity of the MK?! === That's correst.

To go over from sabotage to guerrilla warfare? =--
That's correst.

Who told you that? === As I say 1'm not sure between
the two asoused.

And what was the deoision come t0f === Well, the
opinion was that 1% is not sultable.

W¥hyt! === They advanced reasons for 1t.

¥hy? === They mentioned one of the reasons that
there was no friendly border.

Yea? --- The question of procurement of amms.

Yos? ==~ Within and outside the acuntry.

Yes, what other reasona? === And that the
Proteoctorates will take some time to get thelr independense.
And also the terrain features which are not sultable in
the eountry.

The terrain features in this country shiech are
not sultable. Yes? === I think, my Lord, those are all
the reasons advanced at the time. The maln faotors advanoed
at the time.

The terrain features, for example, are not so
suitable as they are in Cubaf? === Well, from what I've
read gbout Cuba there are good terrain features in Cuba
for guerrilla warfare.

In Guba, yes. They are not so good in South
Africa, because there are not so many mountalns and bushes?
=== That's right. That 1s what one of the dosuments says.
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And those were the only reasons why 1t was consaldered
guerrilla warfare was not suitable? === Yot the only. I said
main,

Any other reasons? ==« I think that 13 all.

DAd yuﬁ know QGoldreich had been overseas already
to dtsouss the queation of arms and explosives? === I knew
that he bhad been overseas to dipouss the guestion of explosives

Fot about arms? --- Well, from the dogmment also he
discussed the gueation b arms.

Yesa, how d1d you know about the explosives? That
he had gone oversoas to discuss the gquestion of axplosiveal? ===
Before the case I was told ﬁg ascused No. 2.

Told by acoused No. 2 before this case? =--- Yes.

How did he know? === He was told from the Neblonal
High Command.

He waa told. That Geldreich had gone overseas.
By the way, you sald it was a burnfog 1ssue, in evidense-in-
chief you sald it wes a ourrent issue. I'm not making emy
Play. It was currentf === will, burning and current...

Yes, I agree. The toplc of the day? === That's
eorrect. |

| A certain measure of urgenocy about 1t? === Correct,
ry Lord.

D1d you know that a code was drawn up, & code of
eonduct and diseipline for the ME? ===~ I know nothing about a
code.

You know nothing about 1%t === No, my Lord.

EXHIBIT 1, my Lord. Just look at this. 4nd 1f
you tell his Lordship that 1t was eonsidered not to be a
feasible proposition, oan you tell his Lordship why Wolpe =
by the way you KNow Wolpe, don't you? === I don't kpow him,
wy Lord.

Never met him? === o, I never met him.

Well, here he draws up & code setting out orders.
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'Every wember shall obey any order given by any member of
higher rank. It 1s the duty of every member to koow and ocarry
out ary section platoon or company standing order.'! Why was
this code drawn up? === I have oo idea, my Lord.

Ho 1dea. Look at the next part. Offticers and pon-
comm! spioned officera. YIt is the duty of every offfcer to set
an exemple, devotion to duty, coursge, loyalty and (coughing
inaudible) .. to members. in officer in charge of any
operation of acy members engaged 1un the operation shall carry
out the operatfon in the beat possible maoner, end shkall oni.
no ascount withdraw from the astion or foresake his poust or
endanger the safety of the mewbers under his command.' Why
should Wolpe go to the extent of drawlng up a code 1f
guerrilla warfare had not already been decided upon. Why? =w=
As I say, L know nothing sbout this document. It is Iupun!hli
for me to comment on it.

Yos. And lock what 1t says theres...

BY THE COURT 10 DR, YUTAR: Thers 1s no point in asking the
witness to comment cu this 1f he knows nothing about 1k7 ===
As your Lordship pleases.

He says he kunows nothing about 1t.

CRQS3-EXAMINATION BY DR, YUDAR (CONTD.) And finally yow told
his Lordship that on the afternoon of ilth July, 1963, you wexre
in the room, the thatohed roow? === That'a correct, my Lord.

And No. 4 vas there? =-=- That's correct, my Lord.

And he weat to take a dooument out of the stovel ===
That's correct, my Lerd.

Supposed to have been left there by Goldreioh? ===
That's correct, my Lord.

What was that document? =--- Later on I eame to
understand that i1t was a copy of 'Operation Mbuya'.

When you say later on you came to know, what do you
mean by later on? === When I was reading the docnment.

And you read the dosument? === I read a portion of
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the document.

What d1d you read? ~==- I read the first two or three
pagos.

But you told his Lordship the two of you spent about
10 to 15 minutes, the two of you were together reading? ===«
That's correct, my Lord.

D1d that dooument come as & surprise? === It didn't
come &s a surprise. I don't know in what sense you mean.

Were you taken by surprise when you read thése first
two or three pages of this document? === I think 1£'I'm not
mistaken, the pages that I'm referring to are dealing with
political mattera, and to a certalin degree I acoept that
analysis.

Woere you not taken by surprise when you read this
dooument, fu any way? Not taken by surprise at all? == I
wasn't so surprised.

dow I want to show you the original document, and I
want you to tell his Lordskip what pages you read and how far
you read. Did you commence reading from the beginning of the
middle or where? === From the first page.

Here 18 the document. Tell his Lordship how far
you read. === Up to page two.

up to page 2. Good. This 13 what page 2 says ...
==~ From page 1 wp to DAge 2.

I thipk you read - when you say up to page 2, you
mean both pages? =-- Yes, from page 1.

And this 1s how the document ends on page 2. ‘The
following plan envisages a prooess which will plase in the
field at a date fized now, simultaneously, in preselested
areas, armed and trained guerrilla bands who will find ready
to Join them logal guerrille bands with arms and equipment at
their disposal.' Did that come to you as a surprise? === Yes.

It did. Did you ask Mbekwe, No. 4, what all this
was about? === We were still reading = I intended
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commenting when the police entered the building,

And the document goes on: "It will further coincide
with a massive propaganda campaign both inside and outeide
South Africa, and a general call for umprecedented mass struggle
throughout the land, both violent and non-violent.™ Did that
come to you a8 a surprise? —— Yes, my Lord,

That did. "“In the initial period, when for a short
while the military struggle will be hours of planning, envisages
a massive onslaught on preselected targets which will create
the maximom havoc and confusion in the enemy camp, and which
will inject into the masses of the people and undefending
forces a feeling of confidence that here at last is an army of
liberation equipped and capable of leading them to wictory."
=== That too came as & surprise,

"In this period the corner-stome of guerrilla
operations is shamelessly attack the weak and shamelessly flee
AiidAg from the strong.” And now ome finsl short parsgraph:
"We are convinced that this plan is capable of fulfillment."
Did that come as a surprise to you? === Yes, my Lord.

Because only a little while before, from discussions
at Rivonie, you said that you, 4 and 5 thought that this plan
of guerrilla warfare was unfessible, === 2 and 4.

Yes. You, 2 and 4 thought it was not feasible, ==
That is true, my Lord.

And the document emds with the words that "The time

-for esmall thinking is over, because history leaves us no choice."

And isn't that the stage that you feel you have reached, that
the actions of the Government left you with no cholce? == Well,
that is not the feeling of the A.N.C., that the Governmment can
not be changed now to accept the national conmvention.

By the way, you told his Lordship that all you did at
Rivonia was to read and write? —=- That is correct.

Nothing else? ——- Nothing else,
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You know what Solomon Sipeng told his Lordship?
That you also operated the ronmeo machine., You and Ho. 4. Fo
truth in that? = I'm afraid I don't remember him saying so.

Solomon Sipeng sald that you operated the romeo
machine, —-- No, my Lord,

Well, we'll check. He is the second witness we
called,
BEY THE COURT: No, I have no note of that, Ny note is that
'accused No. 7 visited and also stayed there, but I did not see
what he did.’
CROSS-EXAMINATION BY DR, YUTAR: (Contd.) As your Lordship
Pleases, And if the transcript of the evidence therefore says
that you operated a ronec machine, that would be untrue? wme=
It would be untrue,

~t NO FURTHER QUESTIONS 3=~

RE-EXAMTNATION BY MR. BEERRANGE:

Mhlaba, you say that you left Port Elisgabeth in
October, 1961, and that you went on a mission, and that you
then did not return to the Eastern Provinece until some time
early in 19637 === That is correct, my Lord.

You have been asked a lot of questions dealing with

acts of sabotage and the organisations allegedly set up to do
80, == That 1s correct, my Lord.’

During the period from October '61 until the begimning

of 1963, do you know what organisational developments were
taking place in the A.N.C. and the Umkhonto, during that peried?
- No, my Lord,
~-Were you in a position to know? =-- I was not in a
position within that period.
I see, Now I want to deal with what you do know about
whilet you were in the l'-“tlﬁl. Cape. TYou have told us that

Volunteers came into existence during 19527 ——= That is correoct,
my Lord,



ACCUSED NO. 7

That is during the passive resistance movement? ===
That is correct, my Lord.

And was 1t then that this cath wes prepared? —— It
was then that it was prepared. And it was then that the word
*viunteers' was used. To volunteer to go and to fight umjust
laws,

That's right., And wes it then that the expression
'Amadela~Kufa' came into being? —— That is correct, my Lord,

And this ocath that was taken by the volunteers, was
it enything like the wording on the document which is alleged
to be an oath, which was found in your possession? —— llu; uy
Lord, although I can't recollect the oath of volunteers word
by word. But not as framed,

Was it anything like this document? —— No, my Lord.

Completely different? —e- Differeat, yes,

I see. Now these volunteers, after the defiance
campaign, continued to act as volunteers, and new people came
in and they also got the title of "volunteers'? == That is
correct, my Loxrd,

And they were volunteers in the African Natiomal
Congress? =-- That is correct, my Loxd.

Was their existence at any time ever kept secret?
—= No, it was public knowledge.

All through? —-- Right through, my Lord. Well, of
course up to the time they went underground.

They had uniforms? —— Uniforms, yes.

They paraded in the .utrnntn? === That's ocorrect, my
Lord.

Now you draw a distinotion between volunteers and
ordinary members of the A.N.C,? == Yes, my Lord.
| Now what do ordinary members of the A.N.0. Q07 we=
Well, & member of the A.N.C. rlally; he joins, he pays a
subscription, attends a general meeting, attemds branch
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executive meetings.

Has he got to do @0, or is it if he wants to do so?
~== Well, I mean as a member gf interested in the affairs of
the organisation, he has to attend meetings to find out what
is going on.

Yes, Ie he an activiet? === No my Lord, I wouldn't
use that word activist.

I am talking about the ordinary member, —=—— An
ordinary member? A volunteer, I would call him an zctivist.

I want to distinguish between volunteere and ordinary
members, because that's the distinction that was being made
whilst you were being cross=examined, =~= An ordinary member,
I wouldn't call him an activist, my Lord.

I see, Well, what about the volunteers? —— They
are activists,

Their job ies to distribute leaflets, and paint
slogans? == That 1s correct, my Lord.

And when there are big meetings, who makee the
arrengements for those big meetings? ~—- They make the
arrangements, they bring the platforms to where the meeting is
going tobe held,

Who attends to the loud-speakers? —— They are
responsible for that, And if a member of the A.N.C., has a
funeral, they are responsible to organise everything.

They organise the funerals, —= Prom the beginning to
the end,

And 1f anybody has got to go to jail, who goee to
jall? ——="The volunteer is the first person to go to jail.

And are their dutlies confimed to certain hours, or
are they required to be regdy to do this at any time of the
day and night.? === Acoording to the rules, at all times.

| So in that sense they are completely different from
the members. Do you remember the Congress of the People? =
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I remember the Congress of the FPeople, my Lord,

¥ho collected all the monies that emabled something
1.:..15& 1900 people, delegates, to attend the Congress of the
People? === The volunteers, my Lord.

And who attended to all the arrangements? ===~ The
volunteers.,

This is at Kliptowmm? === That is correct, my Lord,

It was & huge gathering and a huge undertaking? =
That is correct, my Lord.

Who went amongst the people for the purpose of getting
their demands? =——— The volunteers, my Lord.

And these were demands that were sent in and were
collected from ell parts of what then was the Unien of South
Africa? === That ia correct, my Lord,

They ran into thousandg? === That is correct, my Lord,

Who did that work? == The vnlmtearlu did it.

I see, Who attends to menbership drives? === The
volunteers.

And so we can go on. Now I am nmot quite sure whethsr
you and Dr, Yutar were ad idem or understanding one another
when he used the words 'did 1t come as a surprise.’ You have
told his Lordship that you were reading this dooument which has
been referred to as Operation Mahiboya over the uhﬁuiﬁer of
Ho. 4 accused after you had got into the cottage? --.ﬂl.l‘i is
correct, my Lord.

And I think you sald you had read the first two pages
before the others came in and the document was mrt down? weem
That is correct, my Lord,

You were assked whether what you read there came to
you as a surprise. You remember being asked that? — If T
took that to mean the suggestions embodied in the document?

Yes, but you have also told his Lordship, both in
examination-in~chief and in cross-examination, that the questiom
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of guerrilla warfare was discussed by you and Mr. Mbekl amd
Mr. Sisulu whilat you were both at Rivonia and at Travallyn?
~==Thgt is correct, my Lord.

50 the fact that this document existed, did that
come to you as a surprise? === Not the existnece of the
document.

"1 see, As you have already told his Lordship, Mr.
Mbeki told you that a document had been drawn up, when you
were discuseing this at Rivonia ani at Travallyn? = Perhaps
I didn*t make that clear that the fact that I was interested
to read the document, was the fact that I was referred that
that wee the original certain doccument. I don't think:l.lldl
that clear.

Yes, BRight. Andyou told hia Lordship that when you
asked to see this document, he told you that he didn't have it,
but that Arthur Goldreich had it? === That is correct,.

I don't quite know what the object of the question

was, but in case there ﬁight be some object, I want to ask you
this question., You sald that No. 1 at one time was g

National Chief volunteer, I% was during the 1952 defiance
campaign, === That is correct, my Lord,

And then you were asked about Wilson Nkwei and Dr.
Fjongwe, and you said they were also volunteers? === Well, I

was asctually dealing with the position of the voluntieers, that
Nkwai was a volunteer=in-chief of the branch, and that Imx.

Hjongwe was the wolunteer-in-chief of the provinee.
I see, What period are you referring to? = 1952,
I en interésted too, the branch - the volunteer-in-chief in the
branch was the late Mr, Ntumbe, Mkwai came later, after him.
¥hen you left for Port Elizebeth, as you say you did,
on the 26th October, 1961, how did you leave, by motor-car or

by train? —— Well, I wae taken to the station by the State

witness...

That's right, and he actually said so in.uul of his

unguarded moments, in evidence,
Soguardsd me .' .rgivinf e, That was John Chingamna?
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Buit 80e He sctually took you to the station? —— He took me
to the station,
And that was in October '617 === That is correct, my
Lord. And I might say the statement 1s correct by saying that

since then he has never seen me, up to the time he was in this

Court.
I kmow, he said that at one time, — Yere, he said it.

Now you mentioned a man who you found at Rivonia when
you went there at the end of December. You told his Lordship
that you don't want to say who he ie or what his name is, ===
Yea, my Lord.

And then you saw him again when you went to Rivonia
thereafter? === In Pebruary, yes, my Lord,.

And when you left in February, was he atill there?
== YoB, Oy Lord.

And when you came back at the 30th June? = He was
not there,

He was not there, But of course you don't know how
long he had remained there, or until when he had remained there?
0f your own knowledge? ——— Not of my own knowledge. It is
hemrsay.

And you were then told that it would be advisable to
put on a pair of overalle in order to make yourselves look like
labourers about the place, when you went outside? ——= That is

correct, my Lord.

I see, Ypu sald there were three pairs of overalla?
——— That is correct, my Loxrd.

Were they all the same gize? ~— Two were of a small
size, and one waes of a bigger sige,

And which one did you choose? —~— I chose the bigger

I should imagine so, from your sige. And would you
tell his Lordship, this men who you had seen on two earlier
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occasione at Rivonia, wae he a big man or was he a small mam?
—== He was & big man, my Lord.

As big as you? === Yes, for my height, yes.

Now in regard to the doouments that were found on
you by the police, after you had been arrested., I think you
have already told his Lordship that these documents were taken
away from you? -—— Taken from the pocket of the overalls,

Yes, from the pocket of your overalls, Were they
shown to you at the time? —— They were not shown to me,

Were you ever asked for an explanation? == I was
naver asked, my Lord,

Did it occur to you that the documents were of any
importance at that time? ——= No my Loxd, I did not know the
contente,

And lastly, Nr, Mhlasba, you were questionsd at some
length by my learned friend about what you regard as being the
sanctity of the oath that you took, and you were asked the
question whether, in taking this cath, you would be prepared
not to glve evidence that would discloee the ldentity of other
people, and to that extent you said you were not prepared to
tell the whole truth. Tou remember that? —— I don't remember
saying 'the whole truth,' that I am not prepared to tell the
whole truth,

And now you are under oath to tell the truth, the
whole truth, and nothing 'l:u# the truth, and when you are
answering questions about certain individuals, you are obviously
not telling everything you know, Isn't that the position?
== Well,. 4t is true,

Yes, If you were to give these names away, how
would you regerd yourself? What would you eall yourself, amd
what would everybody else ocall you? == I'Ill; ry fear is the
consequences which will result to those individuals I may
mention here. They will immediately be arrested, takem into
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detention, perhaps after some time they may be charged,

Or at the least kept for 90 days? — Yes, my Loxd.

And what would you be? If you told people who they
were, what would you be? === Then I will be regarded by the
public that I am an informer.

Tes. Are you prepared to be an informer? --- No,
my Lord,

Under any circumstances? =—— Not under any circum=
stances, _

I am directed to ask one more guestion, Mr, Mhlsba,
You were asked about M.X. units, you remember? —- That is
correct,

Wae the composition or the personnel of M.K, units
known te all and sundry, or wasit the sort of thing that was
kept secret? What would you expect? «—— It is secret, Ry Loxd,
As a matter of fact, even the A.N.C., if you belonged to a cell,
you only know the members of that particular cell, not the next
one,

- o000 3=
-t COURT ADJOURNS : =



